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Răutatea făRă leac

Nimic mai greu, nimic mai periculos 
decât să te lupți cu îngustimea și cu 
formalismul. Nimic mai primejdios, 

decât a combate răutatea, care crede că are 
dreptate, că apără adevărul și că slujește lui 
Dumnezeu. Aceste forme ale relei-voințe au 
înfrânt și pe Iisus. Deși Dumnezeu n-a revelat 
o Scriptură împotriva Sa, formalismul - după 
aluatul -  iudaic a întors-o împotriva lui Dum-
nezeu.

Iată ce poate răutatea; să stea împotriva iu-
birii de oameni și de Dumnezeu; împotriva ei, 
nu poate nimic, nici Iisus. De aceea, răutatea, 
pentru că nu se poate schimba în bucurie 
nicidecum, nu are iertare, ea este împotriva 
iertării și a oricărei tămăduiri, dar are judecată. 
Răutatea a înfrânt pe Dumnezeul Iubirii, dar se 
va înfrânge de Dumnezeul Judecății. Iisus a 
tămăduit orbirea ochilor dar n-a putut tămădui 
orbirea răutății. Orbirea răutății nu are leac, 
dar are pedeapsă.

Răutatea e o osândă, o moarte anticipată, 
care chinuiește firea, dar nu e naturală, e o 
venetică în fire. Pe aceasta vrea Dumnezeu 
să o izgonească din fire, cu ajutorul omului: 
„Iată, eu vă trimit pe voi ca pe niște miei 
în mijlocul lupilor”. Firea perversă și firea 

curată, originară, stau laolaltă în raportul 
în care se află un miel care bea apă dintr-un 
râu, față de lupul care se află mai la deal și îi 
bagă mielului vina că-i tulbură apa, găsindu-
și astfel motivul întemeiat – justificarea - să-l 
mănânce. E absurditate multă și variată lipită 
de fire. Misiunea lui Iisus, dată și mieilor, e 
descojirea firii de absurditate, de sălbăticie, 
de caricatura existenței: demonicul. Aceasta 
înseamnă că Iisus contează pe un miez ori-
ginar necontaminat, existent în fire, care deși 
este comprimat, este capabil să-și recâștige di-
mensiunea paradisiacă; miezul capabil de Har. 
Precum că acestea sunt așa ne stau mărturie 
mieii lui Dumnezeu, sfinții în preajma cărora 
se îmblânzeau fiarele. Oamenii vor strânge așa 
de multe rele pe pământ, încât nu mai rămâne 
istoriei altă soluție decât sfârșitul ei.

Invidiosul nu primeşte doctor pentru 
boala lui şi nu poate găsi leac tămăduitor al 
suferinţei, deşi Sfânta Scriptură e plină de ele. 
El aşteaptă uşurarea bolii numai într-un singur 
fel: să vadă prăbuşit pe unul din cei invidiaţi. 
Capătul urii lui e să vadă pe cel invidiat, din 
fericit, nefericit, din norocos, nenorocit. Pe 
unii oameni cu totul potrivnici, binefacerile îi 
îmblânzesc. Pe invidios însă, binefacerile mai 

mult îl înrăiesc, cu cât invidiosul are parte de 
mai mari faceri de bine, cu atât mai tare fierbe 
de ciudă, mai mult se supără şi se mânie.

Mulţumind pentru darurile primite şi mai 
mult se cătrăneşte de purtarea binefăcătorului. 
Ce fiară nu întrece invidiosul prin răutatea 
năravului lui? Ce sălbăticie nu depăşeşte el 
prin cruzimea lui? Câinii, cărora li se aruncă o 
coajă se domesticesc. Leii cărora li se poartă 
de grijă, se îmblânzesc. Invidioşii însă, mai 
mult se irită când li se arată îngrijire şi atenţie.

Rănile invidiei sunt adânci şi ascunse şi ele 
nu suferă vindecare, ca unele ce s-au închis 
în durerea lor oarbă, în ascunzişurile propriei 
sale suferinţi.

Invidiosul este dușmanul propriei sale 
sănătăți sufletești. Cel invidiat poate să scape 
şi să ocolească pe invidios, dar invidiosul nu 
poate scăpa de sine însuşi.

Tu, invidiosule, duşmanul tău e cu tine, 
vrăjmaşul ţi-e continuu în inimă, primejdia 
e închisă în adâncul tău: eşti legat cu un lanţ 
neîndurat, eşti prizonierul invidiei şi nicio 
mângâiere nu-ţi vine în ajutor. A prigoni pe 
un binecuvântat de Dumnezeu şi a urî pe cel 
fericit este o nenorocire fără leac.

Arsenie BOCA

 Adrian PĂUNESCU

Dacă tu ai dispărea
Într-o noapte oarecare
Dulcea mea, amara mea
Aş pleca nebun pe mare.

Cu un sac întreg de lut
Şi-o spinare de nuiele
Să te fac de la-nceput
Cu puterea mîinii mele.

Lucru lung şi monoton
Să te înviez, femeie, 
Eu, bolnav Hyperion
Hai şi umblă, Galatee!

Dacă tu ai dispărea
Fi-ţi-ar moartea numai viaţă
Dulcea mea, amara mea
Aş pleca în ţări de gheaţă.

Să te fac din ţurţuri reci
Să te-mbrac în promoroacă
Şi apoi să poţi să pleci
Orişiunde o să-ţi placă…

De-ai cădea într-adevăr
În momentul marii frîngeri
Aş veni la tine-n cer
Să te recompun din îngeri.

Şi pe urmă aş pleca
Umilit şi iluzoriu
Unde este casa mea
O mansardă-n purgatoriu.

Dacă tu ai dispărea
Şi din rîsu-mi şi din plînsu-mi
Te-aş găsi în sinea mea
Te-aş zidi din mine însumi !

Dacă tu ai dispărea

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Pe strada Pestalozzi se înalță o 
clădire ce adăpostește Facultatea 

de Geografie a Universității de Vest. O 
constructie impunătoare, ce rezistă vremu-
rilor. Cine mai știe că acolo, în anul 1873, 
prințesa Ghizela dona orașului 20.000 de 
coroane, pentru a construi un orfelinat? În 
anul 1877 s-a deschis aici primul local, cu 
40 de orfani. Fondurile pentru o clădire 
nouă cresc mereu, așa încât arhitectul vie-
nez Ernest Gotzhilf poate proiecta noua 
construcție și zidi sub conducerea lui Jo-
sef Kremmer jr. în anul 1901. Pe 15 august 
1901 are loc inaugurarea oficială. Costurile 
totale s-au ridicat la 213.156 de coroane și 
59 de fileri. Erau adăpostiți aici peste 80 
de copii. Vremurile trec, iar copiii orfani rămân 

și au un loc în care pot crește și învăța. Cum mila 
publică pentru cei năpăstuiți era odinioară o cin-

ste pentru cei ce o făceau, banii vin con-
stant spre orfelinat. Vin și doamne în vizită. 
Printre ele, regina Maria și prințesa Elena, 
în 1925. Lucrurile curg liniștite până la iz-
bucnirea războiului. Răniți, spitale, copii 
dislocați aiurea, sunt aspecte deja obișnuite. 
După război vin rușii. Odată cu ei un nou 
regim. Cu acesta, situația se schimbă: orfe-
linatul primește alt sediu și frumoasa clădire 
servește altor scopuri, în cele din urmă 
ajunge la o destinație cel puțin rezonabilă: 
spațiu de învățământ universitar, ceea ce 
este și acum. Fațada monumentală, cu 
ornamentația sa neoclasică, gardul masiv, 
de piatră și fier forjat, părculețul dintre el și 
casă, intrarea frumoasă, scările și încăperile 
spațioase aduc aminte despre ce se știa con-
strui odinioară.

Orfelinatul „Ghizela”

Bijuteria lirică
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Administraţia locală nu poate fi comparată cu un antreprenor privat 
Darius POSTELNICU - Primar al oraşului Jimbolia

Centru civic european
Centrul civic al orașului Jimbolia devine o 

veritabilă piațetă europeană, odată cu înaintarea 
lucrărilor desfășurate la platoul din fața bisericii 
romano-catolice. Se așteaptă ca după terminarea 
lucrărilor aceasta să fie zona preferată pentru jim-
bolienii care doresc să se recreeze și să-și petreacă 
timpul liber în oraș. La momentul actual, Primăria 
face demersuri pentru a achiziționa mobilier urban, 
jardiniere, bănci stradale, rastele pentru biciclete, 
folosindu-se atât lemn, cât și metal. Nu vor lipsi 
nici plantele ornamentale, care vor întregi imagi-
nea piațetei și îi vor da un plus de viață. 

De asemenea, privind achizițiile și investițiile 
publice, domnul primar Darius Postelnicu a ținut 
să facă câteva precizări: „Sunt necesare câteva 
clarificări despre investițiile efectuate de Primă-
rie. Administrația locală nu poate fi comparată 
cu un antreprenor privat, pentru simplul fapt că 
funcționează după legi diferite. Dacă un antre-
prenor privat își poate desfășura investiția așa 

cum dorește, o primărie trebuie să se supună legii 
achizițiilor publice (Legea nr. 98/2016) și legilor 
construcției bugetare. O primărie are obligația să 
scoată lucrările la licitație prin Sistemul Electro-
nic de Achiziții Publice (SEAP), să obțină cel mai 
bun raport preț/calitate, să se încadreze într-un bu-
get foarte strict, verificat permanent de Curtea de 
Conturi și de alte instituții. Un contract semnat și 
asumat de ambele părți nu își mai poate schimba 

condițiile. Diferențele dintre cum funcționează 
administrația în România și cum funcționează me-
diul privat sunt uriașe. În încheiere, subliniez că 
deși administrația locală își dorește ca lucrările să 
se desfășoare în ritm cât mai alert, nu ne putem 
abate de la reglementările în vigoare.” Toate aces-
tea pentru ca fiecare cetățean în parte să înțeleagă 
modul în care se desfășoară procesele ce presupun 
investiții publice și pentru a asigura transparența 
procesului decizional.

Bazin de înot didactic
Primăria orașului Jimbolia, în parteneriat cu 

Consiliul Județean Timiș, intenționează să con-
struiască un bazin de înot didactic. Pentru aceasta 
Primăria a fost de acord să pună la dispoziția Con-
siliului Județean o parcelă de 3000 mp, aflată pe 
str. Contele Csekonics, în vecinătatea sălii de sport 
Wiesenmayer, urmând ca acesta implementeze un 
proiect ce vizează construirea unui bazin de înot 
cu dimensiunea de 25 x 12,5 metri, adâncime între 
1,20- 1,80 metri și capacitatea de 65 de persoane.

Pompierii jimbolieni - campioni 

Serviciul Voluntar pentru Situații de Urgență din Jimbolia a participat 
la etapa județeană a concursului profesionist pentru Serviciile Volun-

tare și Private a Pompierilor. Echipajul jimbolian s-a clasat pe prima poziție și 
s-a calificat mai departe la etapa interjudețeană, care va avea loc la Arad. Acest 
concurs a constat în trei probe: ștafetă 4x100 m, unde SVSU Jimbolia s-a clasat 
pe locul al II-lea; pista cu obstacole, unde Stepa Adrian și Gașpar Alexandru au 

scos cei mai buni timpi și 
s-au clasat pe locul I; dis-
pozitivul de intervenție - 
unde s-au clasat din nou 
pe locul I. Iată, așadar, 
că echipajul orașului 
dovedește încă o dată, cu 
prilejul acestui concurs, 
că SVSU Jimbolia este 
bine pregătit și format din 
adevărați profesioniști.

Corul „Floris”, reprezentaţie la Zagreb

În cadrul festivalului „CEST IS D' BEST” a luat parte și Corul „Flo-
ris” din Jimbolia. Festivalul a avut loc în capitala Croației, la Za-

greb, în luna iunie. Deplasarea a fost organizată cu ajutorul preotului Davor 
Lucacela, sub invitația domnului Davor Vidis, ambasadorul Croației în Ro-
mânia. Fiind în Zagreb, corul a avut o reprezentație de excepție și la Biserica 
Catolică Neogotică din capitală. 

După experiența din 
Croația aceștia au re-
venit acasă, după care,  
la Sala Capitol a Fi-
larmonicii Banatul din 
Timișoara, Corul „Flo-
ris” a susținut o noua 
reprezentație în deschi-
derea Galei Festivalu-
lui – Concurs „Lada cu 
Zestre”. 

„Ştefan Jäger” 
la Timişoara

La sfârșitul lunii iunie 2017, la Timișoara, în 
cadrul Galeriei Calpe a fost găzduit vernisa-

jul jubiliar al Simpozionului Internațional de Creație 
Artistică „Stefan Jäger”, evenimentul a fost organi-

zat cu sprijinul Societății de caritate Blythswood, 
Filiala Banat și Primăria Orașului Jimbolia. 

„Suntem o comunitate care-și cunoaște și 
prețuiește capitalul cultural-artistic și care-și des-
chide în felul acesta ferestrele spre lume. Lucră-
rile participanților la simpozion sunt invitații cu 
tușe, culoare și lumini de a păși într-o altă poveste 
estetică”, a declarat Adrian Popa, directorul exe-
cutiv al Blythswood – Filiala Banat.

Cu ajutorul a 52 de artiști din toată lumea, pe 
parcursul a cinci ediții ale simpozionului s-au re-
alizat operele expuse. Artiști din India, SUA, Ma-
cedonia, România, Italia, Siria, Coreea de Sud, 
Bulgaria, Serbia, Ungaria, Franța, Cipru, Turcia, 
Republica Moldova, Rusia, Ucraina, Grecia, Li-
tuania, Mexic, Germania și Polonia, au realizat 
lucrări de pictură, grafică și sculptură pe parcur-
sul ultimilor 5 ani sub curatoriatul timișorenilor 
Costin Brăteanu și Bela Tar. Toate aceste lucrări 
fiind expuse în cadrul expoziției de la Timișoara. 

Turneu amical 
de handbal feminin
În luna iunie s-a desfășurat Turneul 

Internațional de Handbal Feminin „Cupa 
Europei – Zilele sportului pentru toți”. Acesta a 
fost un turneu de handbal amical și s-a desfășurat 
la Sala de Sport Wiesenmayer a orașului. Au par-
ticipat echipele de handbal feminin locale și echi-
pele de handbal feminin ale orașelor Dunajská 
Streda  din Slovacia, care s-a clasat pe locul I, 
Kikinda din Serbia, care a obținut locul al II-lea și 
Mórahalom din Ungaria, ocupanta  locului al IV-
lea. Echipa Jimboliei s-a clasat pe locul al III-lea.

Pagină realizată de Jovana STAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Din albumul primăriei

Elevii de fală ai Lugojului 

Într-un Top 30 al celor mai bune medii 
pe judeţ (de la 9,48 la 10), care a inclus 

223 dintre absolvenţii din Timiş care au pro-
movat examenul de Bacalaureat, se regăsesc 17 
dintre absolvenţii Colegiului „Brediceanu”.

Într-o țară în care apar tot mai puține valori,  
ne facem o datorie de onoare de a publica nu-
mele personalităților de mâine ale Lugojului, 
adresându-le, atât lor, cât și dascălilor care i-au 
ajutat să se situeze pe aceste trepte înalte ale 
performanței, precum și părinților lor, sincere 
felicitări.
•	 Curuţiu Andra şi Ionică Adriana – media 

9,93 (a doua pe judeţ);
•	 Laicu Alexandra – media 9,90 (a patra pe ju-

deţ);

•	 Lazăr Meda – media 9,80 (a noua pe judeţ);
•	 Boc Patricia – media 9,78 (a zecea pe judeţ);
•	 Rădulescu Bianca – media 9,75 (a 13-a pe ju-

deţ);

•	 Pop Maria Alexandra – media 9,73 (a 14-a 
pe judeţ);

•	 Bredicean Cristina şi Moşoarcă David – me-
dia 9,70 (a 16-a pe judeţ);

•	 Leucuş Siandra – media 9,66 (a 18-a pe ju-
deţ);

•	 Teuşan-Botea Matei – media 9,61 (a 21-a pe 
judeţ);

•	 Mihăescu Dragoş şi Saidi Sara – media 9,60 
(a 22-a pe judeţ),

•	 Maghiar Octavian – media 9,58 (a 23-a pe 
judeţ),

•	 Dimov Darian – media 9,56 (a 24-a pe ju-
deţ),

•	 Păianu Vlad – media 9,53 (a 26-a pe judeţ)
•	 Obreja Denis – media 9,50 (a 29-a pe judeţ).

Din respect pentru 
valorile lugojene

Lugojul a fost, este și va rămâne un loc în 
care valorile sunt respectate, susținute și 

nu rareori premiate. Dovadă stă și invitația adre-
sată locuitorilor noștri, de toate vârstele, de SC 
Mondial SA, de a  participa pe data de 22 iulie 
la un concurs de alergare cu scop nobil, intitulat 
„Cupa Mon dial”.

Fondurile strânse din înscrieri vor oferi șansa 
la e du cație unei fetițe cu potențial, ce a înche-
iat clasa a șasea cu media zece, dar care nu are 
posibilități financiare pentru continuarea studii-
lor. Evenimentul sportiv va avea patru curse, din-
tre care una de 600 de metri pentru copii și trei 
pentru adulți de câte 7,3 ki lometri, 14,6 kilometri, 
respectiv 21,9 kilometri.

Cât de bine ar fi dacă și alte orașe ale țării, ar 
înțelege din gestul lugojenilor că numai o minte 
educată își permite să susțină un gând nobil.

Ai carte făcută temeinic, 
ai viitor!

La prima sesi-
une de baca-

laureat din acest 
an, cele mai 
bune rezultate 

le-a obţinut Cole-
giul „Național Corio-
lan Brediceanu” din 

Lugoj, care a demon-
strat încă o dată, prin 
mediile obținute, că 

merită să fie numiți 
„cei mai buni din oraș”.
Bucuros, domnul prof. dr. 

Ioan Aurelian Sima a ținut să-i felicite „pe toţi 
absolvenţii care au promovat Examenul Naţio-
nal de Bacalaureat, sesiunea 2017, mai ales pe 
cei care au obţinut notele cele mai mari, le urez 
mult succes la examenele pe care majoritatea 
le vor susţine în curând pentru admiterea la fa-
cultate. Le mulțumesc, de asemenea, părinţilor 
lor, pentru condiţiile create şi susţinerea oferită 
absolvenţilor, care au facilitat obţinerea acestor 
rezultate meritorii, care contribuie la păstrarea 
locului Colegiului Naţional „Coriolan Bredi-
ceanu” Lugoj în fruntea unităţilor de învăţă-
mânt preuniversitar din Lugoj”.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Veşti bune 
pentru sănătatea lugojenilor

Pentru că Serviciul de Ambulanță din Lugoj este o filială a Centrului de Ambulanță din 
Timișoara, conducerea Primăriei municipiului Lugoj a hotărât, pentru a-i optimiza 

intervențiile, să sprijine activitatea acesteia. În acest sens, domnul Francisc Boldea ne-a declarat: 
„Am avut o discuție cu cei de la ambulanța din Lugoj pentru a-i sprijini. Ei sunt o filială a cen-
trului județean de am bu lanță din Timișoara, care ar trebui să aloce fondurile pentru reabilitare. 

Dar am considerat că în lipsa banilor ne cesari, 
întrucât Lugojul be neficiază de serviciile am -
bulanțelor deta șate la Lu goj, am putea noi să le 
dăm un ajutor. Nu este o lucrare foarte compli-
cată și vom în cerca să găsim în această vară o 
formulă să putem să re fa cem curtea ambulanței 
lu gojene”. Sprijinul de care ne-a vorbit domnul 
primar se referă cu precădere la spațiile de parca-
re și la curtea interioară a filialei lugojene.

Domnul primar ing. Francisc Boldea, rostind cuvântul 
de deschidere la cea de-a VII-a ediţie a Festivalului coral 

„Pe Tine, Doamne, Te lăudăm”.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Din acest sat eu n-am plecat niciodată, cu excepţia anilor mei 
de cătănie şi ulterior, desigur, de şcoală

 Ing. Ioan MICURESCU, Primar al comunei Bata

 
„Înaltpreasfințite Părinte Arhiepiscop, Preacucernici 

Părinți, domnule primar al municipiului Arad, Gheorghe 
Falcă, domnule președinte al Camerei de Comerț și In-
dustrie, arhitect Gheorghe Seculici, domnule președinte 
al Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric Vasile Todi, 
doamnă Corina Crișan, dragi colegi primari, distinși 
invitați, iubiți fii ai satului, să mulțumim bunului Dum-
nezeu, că am reușit astăzi în sănătate bucurie și pace, 
să venim aici să sărbătorim Hramul Bisericii noastre, 
Sfinții Apostoli Petru și Pavel, prilej cu care aș dori să 
reamintesc că deși pe cartea de identitate a multora din-
tre dumneavoastră fii ai satului  stă scris de multă vre-
me stabilit domiciliul  în municipiul Timișoara, Arad, 
Hunedoara, Deva ori în orășele mai mici, ca Lipova sau 
Făget,  când ați venit la această sărbătoare ați spus: « 
Am venit acasă! Am venit acasă la satul natal, la vatra 

unde ne-am născut. Am venit la satul nostru drag. »
Ei bine, din acest sat, dragi invitați, eu n-am plecat 

niciodată, cu excepția anilor mei de cătănie și ulteri-
or desigur de școală. Uneori, trecând hotarul satului și 
granițele țării, indiferent cât de spectaculoase erau zile-
le respective, când puneam capul pe pernă, nu puteam 
să adorm până când gândurile mele nu ajungeau aici, 
aici, la pâraiele de la Bata, la locul unde m-am născut 
și-am copilărit.

Iar atunci când sunt aici, dialoghez cu satul meu drag 
ca și cu un veritabil străbun. Dragi mei, atunci când pri-
vesc satul de pe culmile lui, am parte de un spectacol 
care mă înduioșează, mă emoționează. Și de acolo de 

sus, privindu-mi satul, privindu-i casele mici, în bătaia 
soarelui, îmi pare că le pot îmbrățișa pe toate. Iarna, 
fumul care se ridică pe cer la Bata nu e singur, e mereu 
însoțit în drumul lui de gândurile voastre. Gânduri de 
fericire ori de tristețe, gânduri pline de duioșie. Casele 
noastre au cunoscut iubire și ură, au tăinuit și tăinuiesc 
secrete, secrete despre viață și moarte, și dacă pietrele 
ar vorbi, multe  povești ar depăna ele.

Dumneavoastră să știți că satul nostru atunci când 
întâlnește un călător pe drumurile lui îl întreabă: «Călă-
torule, vezi ce bătrân sunt? Dar vezi ce frumos sunt… 
Copiii mei au așezat pe mantia mea turle de biserică, 
clopotniță, clopote de sărbătoare, iar eu am fost un pă-
rinte bun, i-am hrănit pe toți, învățîndu-i meșteșugul de 
a străbate prin viață. Iar ei, rând pe rând, vin să adoarmă 
în brațele mele.»

Astfel, și-a început alocuțiunea sa, cu glasul trecând 
prin toate stările curcubeului emoțional, domnul ing. 
Ioan Micurescu, primarul comunei Bata. Pe scaunul de 
alături, un bătan cu părul nins de ani, ascultându-l atent 
șoptește ca pentru sine: „Adevăr spune!”

*
E ziua în care bătanii își cinstesc protectorii bisericii 

lor: „Sfinții Apostoli Petru și Pavel”. Dar este și ziua 
în care, la recomandarea domnului primar, prin hotă-
rârea Consiliului Local, domnului Prof.univ.dr. Eftimie 
Miuţescu, şeful Clinicii de gastroenterologie a Spitalu-
lui Judeţean Arad i se va înmâna titlul de Cetățean de 
Onoare al comunei Bata. Adică al comunei în care s-a 
născut.

După slujba religioasă, sosesc în curtea arhiplină 
a Casei Naționale invitații. Însoțit de domnul primar, 
Înaltpreasfințitul Timotei, Arhiepiscop al Aradului, per-
sonalitate cardinală a ortodoxismului bănățean, avân-
du-l alături pe domnul Prof. univ. dr. Eftimie Miuțescu. 
Îi urmează îndeaproape alte personalități care au onorat 
invitația edilului comunei Bata, localnici și goști.

*
La ora 20:00, domnul primar dă citire Hotărârii 

Consiliului Local. Este invitat la microfon sărbătoritul.
Salutându-i pe toți cei prezenți, mulțumind domnu-

lui primar și soției sale, doamna Delia Micurescu, pen-
tru buna primire, domnia sa a ținut să evidențieze în 
discursul său că „un sat, o nație puternică, nu se poate 
clădi decât cu oameni de caracter. Cu multă dragoste 
de muncă și credință în Dumnezeu. Ne revine sarci-
na – a continuat dânsul - de a transmite, de a sădi în 
generațiile viitoare simțămintele noastre. Dorința de 
reînviere a fiecăruia dintre noi, mai mult sau mai puțin 
conștientă, există și trebuie să învingă. Lipsa credinței, 
pierderea rânduielii morale în societate, în familie, lipsa 
caracterelor, vânzarea cu nesăbuință a tot ce avem mai 
sfânt, pământul, pădurile, mă fac să-i aduc în memoria 
noastră pe înaintași.” Acei înaintași, străbunici, bunici 
și părinți, au fost socotiți de vorbitor ca fiind mai vred-
nici ca dânsul.

*
În cuvântul său, Înaltpreasfințitul Părinte Arhiepi-

scop Timotei Seviciu a tratat chiar și relațiile dintre oa-
meni, atât de diferite prin complicațiile și ambiguitățile 
lumii civilizate, ajutându-ne să deslușim astfel chiar și 
acele sectoare sensibile ale vieții și care nu se rostesc 
niciodată, dintr-o mare delicatețe și discreție sufleteas-
că. În încheiere, Înaltpreasfințitul Părinte a conchis: 
„Astăzi este o zi însemnată pentru Parohia Bata, am 
putea spune că este o zi însemnată pentru întreg Pro-
topopiatul Lipovei, zi îndreptățită mai ales de Hramul 
Bisericii, hram care se referă la apostolicitatea Bisericii, 
la temelia pe care au pus-o apostolii ei.”

*
„Un om are nevoie constant, de un duhovnic și de 

un doctor.” Cu acest adevăr și-a început domnul Gheor-
ghe Falcă salutul adresat domnului Miuțescu, doctor de 
care îl leagă o lungă și frumoasă prietenie.

*
Invitat la microfon, domnul Vasile Todi a adresat 

noului Cetățean de Onoare ales de comuna Bata, atât 
în numele Înalpresfinției Sale Ioan, Mitropolit al Ba-
natului Istoric, cât și al său personal, sincere felicitări. 
„Gratitudinea – a spus președintele Uniunii - înseamnă 
iubire și iubirea este Dumnezeu. Carevasăzică, astăzi, 
pe toată durata ceremoniei noastre pe pământul bătani-
lor se poate vedea urma lui Dumnezeu.”

*
De la domnul Gheorghe Seculici, prieten ales al jur-

nalului nostru, arhitectul atâtor splendide clădiri și al 
atâtor destine de politicieni, unii recunoscători, alții... 
parlamentari, am aflat că această zi este „ o zi impresio-
nantă pentru mine, în primul rând că particip la Hramul 
Bisericii și, nu în ultimul rând, pentru că mă leagă foar-

te multe lucruri plăcute de această zonă, de prietenul 
meu Ioan Micurescu, primarul comunei, și de sărbăto-
ritul de astăzi, domnul prof. univ. dr. Eftimie Miuțescu  
căreia îi urez mult succes în tot ceea ce face.

Ca mesaj pentru locuitorii comunei? Să rămână 
tot așa, să-și aleagă aceiași oameni de bună credință și 
foarte buni gospodari.”

 S-a întunecat de mult. Peste dealurile și pădurile 
bătanilor, bucuria cântecului. Pornim spre casă. În urma 
noastră, Bata, una din cele mai frumoase așezări din 
Țara Banatului, poartă lângă icoana sufletului, floarea 
rară a recunoștinței.

„Părincili cu ochi dă soare / binecuvântă cu iubire…”

Domnul primar, dând citire „hotărârii”

O adevărată sală în aer liber
„Dzîc săxăfoanili turbace, / cu sârme şi bănuţ găcice, / să 

pune lumea pră jiucace, / pră străgături şi chiuice.”

Prof. univ. dr. Eftimie Miuțescu

Prezența Înaltpreasfințitului, prilej de bucurie

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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 oaia 
de Fãget

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

La mulţi ani, domnule primar!

În 9 iulie, domnul profesor Marcel Avram, primar al oraşului Făget, a împlinit o frumoasă vârstă. La ceas aniversar, 

colectivul redacţional al „Jurnalului Interregional Banatul” îi urează domniei sale viaţă lungă, sănătate, multe bu-

curii şi numai realizări. La mulți şi frumoşi ani!

La Făget se construiesc cu spor case şi un viitor! 

Aşa ar suna un slogan al administraţiei lo-
cale, care anunţă apariţia tot mai multor 

locuinţe de la o zi la alta, semn că oamenilor le 
place ţinutul fagilor şi al castanilor, plănuind să îşi 
facă un rost aici. De altfel, conform datelor publi-
cate pe site-ul oficial al Primăriei Făget în raportul 
domnului primar Marcel Avram, anul trecut au fost 
eliberate un număr de 74 certificate de urbanism, 
fiind încasată suma de 1.417 lei, din care 36 certifi-
cate pentru construire,  şase certificate pentru pro-
bleme notariale, două certificate pentru desfiinţare 
şi 30 certificate pentru diverse. S-a autorizat con-
strucţia a 53 de clădiri şi demolarea altor trei con-
strucţii, taxa de autorizare încasată fiind în sumă 
de 91.039,6 lei. De asemenea, au fost prelungite 
nouă autorizaţii de construire, suma încasată fiind 
de  2.592 lei, precum şi şase regularizări a taxei 
pentru autorizaţia de construire, pentru care s-a în-
casat suma de 6.167  lei. La cele menţionate mai 

sus se adaugă şi 13 locuinţe terminate din fonduri-
le populaţiei şi executate în regie proprie, valoarea 
totală fiind de 2.909.990 lei. După rezilierea unor 
contracte de concesionare teren, au fost organizate 
licitaţii publice pentru concesionarea a patru loturi 
de teren pentru construirea de locuinţe în Colonia 
Mică. De altfel, în Colonia Mică au fost vândute 
trei loturi de teren (din cele concesionate anterior, 
pentru care s-a încasat suma de 21.750 lei), fiind 
vândut şi un teren situat în Făget, pe Calea Lugoju-
lui nr. 24 (pe care sunt amplasate hotel „Padeșul” şi 
alte construcţii anexe), pentru care s-a încasat suma 
de 170.201 lei, se mai arată în raportul edilului. Po-
trivit primarului Marcel Avram, administraţia face 
toate eforturile pentru ca locuitorii Făgetului să be-
neficieze de condiţii bune de trai şi să atragă cât mai 
mulţi cetăţeni pentru a se stabili în această zonă, în 
ideea dezvoltării şi prosperităţii comunităţii. „Fă-
get şi satele arondate s-au dezvoltat mult în ultimii 
ani. S-au înlocuit reţele de canalizare şi apă, există 
judecătorie şi spital, iar tot ce s-a realizat a fost cu 

scopul ca oamenii de aici să aibă confort şi să simtă 
că trăiesc într-o urbe. Vom continua să dezvoltăm 
oraşul, deşi la un moment dat ne puneam proble-
ma că fondurile europene erau destinate mai mult 
comunelor, iar localităţile de tipul nostru nu aveau 
prea mare acces. Ne-am descurcat însă, şi acum 
chiar cred că fondurile europene nu ne-ar mai ajuta 
foarte mult, pentru că în doi ani nu vor mai exista”, 
a precizat primarul din Făget.

Ada MAxIM

Monografia Protopopiatului Ortodox Român Făget subliniază rolul Bisericii în 
viaţa credincioşilor ortodocşi din aceste locuri binecuvântate!

Înaltpreasfinţitul Părinte Ioan, Mitropolitul Banatului

În 2 iulie, Biserica Adormirea Maicii 
Domnului din Parohia Făget II a fost gaz-

da unui eveniment important, lansarea Monogra-
fiei Protopopiatului Ortodox Român al Făgetului, 
300 de ani de existență atestată, întocmită de prot. 
Bujor Păcurar- coordonator, împreună cu profeso-
rii Ioan Cipu și Dumitru Tomoni. 

La eveniment au participat Înaltpreasfințitul 
Părinte Ioan, Mitropolitul Banatului, oficialități 
locale și județene, oameni de cultură, precum și 
numeroși credincioși făgeţeni. “În această sfântă 
zi de duminică, nu ați venit la biserică doar cu o 
prescură, ca de obicei, ci ați adus două prescuri 
binecuvântate. Una din ele a fost sfințită pentru 
Sfânta Taină a Împărtășaniei, iar cealaltă a fost 
cuprinsă între coperțile cărții Monografia Proto-

popiatului Ortodox Român Făget, care sublinia-
ză rolul Bisericii în viața credincioșilor ortodocși 
din aceste locuri binecuvântate de Dumnezeu”, a 
arătat Mitropolitul Banatului. Stucturată în două 

părți, monografia prezintă, în prima parte, istoria 
Protopopiatului Făget, de la începuturi și până azi, 
iar în partea a doua evoluția învățământului confe-
sional românesc din protopopiat. Autorii prezintă, 
de asemenea, implicarea ierarhilor din Banat în 
viața bisericească, culturală și spirituală în Zona 
Făgetului. Monografia a apărut la Editura Partoș 
a Arhiepiscopiei Timișoarei, în condiții grafice de 
excepție, însumează peste 800 de pagini, conține 
numeroase ilustrații color ale bisericilor de lemn 
din patrimoniul bisericesc al Protopopiatului Fă-
get. Publicarea monografiei a fost posibilă datori-
tă implicării Arhiepiscopiei Timișoarei, personal 
a Părintelui Mitropolit Ioan, dar și a autorităților 
locale și județene: Consiliul Județean Timiș, Pri-
măria și Consiliul Local Făget, care au asigurat im-
portante resurse financiare pentru tipărirea ei.

Diana MIHAI

Ansamblul Făgeţeana a dansat în Bosnia

Ansamblul folcloric „Făgețeana” a fost in-
vitat la Festivalul Internațional de Folclor 

Vionica 2017, carea a avut loc în perioada 30 iunie 
– 2 iulie în Bosnia-Herțegovina, în localitatea Vio-
nica. Invitația a fost primită în urma bunei colabo-
rări a coregrafului Dumitru Răduțiu cu un impresar 
din Serbia, iar deplasarea s-a făcut cu microbuzul, 
transportul fiind asigurat de Primăria Orașului Fă-
get. La Festivalul Internațional au participat şase 
perechi de dansatori ai Ansamblului folcloric Fă-

geţeana, tineri cu vârste cuprinse între 16 și 25 de 
ani. care au evoluat cu dansuri populare din zona 
de șes și de munte a Banatului și o suită din zona 
Făgetului.  „De asemenea, au participat şi soliști 
din cadrul ansamblului nostru, precum și fluierașul 
sibian Ion Beschiu, iar alături de noi a participat 
și Ansamblul Bujoreana din Traian Vuia. Ne-a în-
soţit şi Mircea Cârțișorean, care nu a participat la 
acest turneu, dar s-a implicat foarte mult în rezol-
varea tuturor problemelor ivite cu această deplasa-
re la festival. Nu am mai participat la un festival 

internațional cu Ansamblul Făgeţeana, este primul 
nostru turneu în afara țării”, a declarat coregraful 
Dumitru Răduțiu.

„România a fost reprezentată de către făgeţeni 
la Festivalul Internaţional de Folclor din Bosnia 
Herţegovina! Emoţii şi multă bucurie! Mulţumim 
frumos celor care ne sprijină, domnului primar 
Marcel Avram şi domnişoarei director Mihaela 
Erika Popovici”, a transmis şi Mircea Cârţişorean 
pe pagina sa de Facebook.

Diana MIHAI



6. iulie

 oaia 
de Lipova

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU

Ziua Internaţională a Copilului la
Clubul Copiilor Lipova – Proiect Intercultural cu Ungaria

Ziua Internaţională a Copilului a repre-
zentat dintotdeauna o zi importantă pen-

tru copiii de pretutindeni şi aşa va rămâne mereu. 
Clubul Copiilor Lipova a încercat mereu să le fie 
alături copiilor, zi de zi, dar cu atât mai mult în 
astfel de zile, de sărbătoare pentru micuţii care le 
calcă pragul. Şi acest an a adus cu sine noi surprize 
cu această ocazie. Profesorii de la Clubul Copiilor 
Lipova au continuat şi în acest an cu activităţile 
frumoase dedicate copiilor, printre care a fost cu-
prins şi continuat, proiectul intercultural conceput 
împreună cu prietenii din ţara vecină, Ungaria - lo-
calitatea Chitighaz, cu care Oraşul Lipova  are o 
frumoasă  şi veche relaţie de prietenie, între cele 
două oraşe existând începând cu acest an, chiar şi 
o înfrăţire oficială . 

Proiectul Intercultural, organizat sub denu-
mirea „Sunt copil de ziua mea ”, în cadrul căruia 
s-au desfăşurat diverse activităţi cultural-educati-
ve, artistice, de divertisment şi sportive dedicate 
copiilor, a fost realizat sub coordonarea Clubului 
Copiilor Lipova, în parteneriat cu Autoguvernarea 
Naţională Română din Ungaria - Chitigaz, Primă-
ria şi Consiliul Local al Oraşului Lipova, Liceul 
„Atanasie Marienescu” Lipova şi Liceul „Sever 
Bocu” Lipova.

Startul proiectului a fost dat prin vizita unei de-

legaţii din Lipova la Chitighaz, în Ungaria. 
Delegaţia română a participat în cele două zile 

petrecute în Ungaria, la evenimente cultural artis-
tice organizate de Autoguvernarea Românilor de 
la Chitigaz cu ocazia Zilei Naţionale a Românilor 
din Ungaria. În cadrul acestui program artistic au 
susţinut un concert şi formaţia «Company Band» 
din Lipova, formaţie coordonată de prof. Codrin 
Drăgoi.

În continuarea evenimentelor din Ungaria, a ur-
mat evenimentul de la Lipova, organizat cu ocazia 
zilei de 1 Iunie, parte din acest Proiect Intercultural 

„Sunt copil de ziua mea”. La Lipova programul a 
fost pus la punct de reprezentanţii lipovani fiind 
pregătit pentru copiii de toate vârstele, dar şi pen-
tru cei mai mari dintre oaspeţi - profesorii coordo-
natori şi alţi reprezentanţi oficiali din Chitighaz – 
Ungaria, prezenţi şi ei la Lipova cu această ocazie. 

Pentru ca toate aceste activităţi să decurgă în 
cel mai bun mod, evenimentul a fost atent organi-
zat şi coordonat de profesorii din cadrul Clubului 
Copiilor Lipova: Prof. Tusa Zoltan - director, Prof. 
Iordache Camelia, Prof.Constantin Florina, Prof. 
Papp Iosif, Prof. Codrin Drăgoi. Proiectul a fost 
susţinut financiar de Primăria Oraşului Lipova şi 
Consiliul Local al Oraşului Lipova, cărora le sunt 
transmise pe această cale cele mai sincere mulţu-
miri, din partea reprezentanţilor Clubului Copiilor 
Lipova -  Director, prof. Tusa Zoltan.

 «Pe această cale, dorim să transmitem cele 
mai sincere mulţumiri tuturor partenerilor şi ca-
drelor didactice, pentru sprijinul acordat în reali-
zarea acestui minunat eveniment dedicat copiilor 
şi bineînţeles, participanţilor, care au fost prezenţi 
într-un număr atât de mare la activităţile noastre şi 
au dovedit încă o dată că talentul, imaginaţia, ori-
ginalitatea şi seriozitatea copiilor sunt nemărginite 
şi deosebite», a spus directorul Clubului Copiilor 
Lipova – prof. Tusa Zoltan. 

Liceul  „Sever Bocu”
 – educaţie în spirit european

Proiectul ERASMUS+ „Drum deschis către 
o carieră europeană în domeniul servicii-

lor”  și-a derulat prima mobilitate de formare pro-
fesională a elevilor la Paphos în Cipru. Elevii clasei 
a-XI-a economic și-au desfășurat stagiul de pregă-
tire practică la modulul „Instrumente de plată” la 
Camera de Comerț și Cda College din Paphos.

Activitățile desfășurate în Cipru au dezvoltat 
elevilor pe lângă competențele profesionale dobân-
dite, abilitățile de relaționare, de muncă în echipă 
și de relaționare într-o limbă străină de circulație 
internațională. Grupul format din 16 elevi și două 
profesoare: doamnele Georgeta Ocneriu și Simona 
Constantinescu, a devenit pe perioada a trei săptă-
mâni o mare familie. Asemenea proiecte vor fi și în 
anii ce urmează pentru elevii liceului nostru.

Proiectul prevede și activități culturale, de 
cunoaștere a istoriei locale, tradiții și obiceiuri.

Al doilea flux de mobilitate s-a desfăşurat în 
perioada 12 - 30 iunie cu alți 16 elevi din clasa a-
XI-a comerț pentru stagiul de pregătire practică  
„Protecția consumatorului și a mediului” pentru 
trei săptămâni în Portugalia la Barcelos în apropie-
rea Oceanului Atlantic. Elevii au fost însoțiți de 
profesorii Angheluș Emanuela și Berindei Oviduța.

Proiectele din „Săptămâna altfel” au urmă-
rit numeroase obiective corelate vârstei ele-
vului: cunoașterea și protejarea mediului, is-
toria locală, dezvoltarea spiritului de echipă, 
cultură și civilizație, orientare școlară și profe-
sională.  Activitățile au fost complexe cu multe 
ieșiri din mediul cotidian, plăcute pentru majori-
tatea elevilor. Așteptăm ca toți părinții să înțeleagă 
importanța acestor activități și să fie alături de co-
piii lor pentru tot ce înseamnă școală.

Oferta educaţională a liceului „Sever Bocu” 
Lipova, pentru anul şcolar 2017-2018

În anul școlar 2017-2018, oferta educațională 
cuprinde:

Profil Servicii:
1 clasă a-IX-a specializarea Comerț – 28 locuri
1 clasă a_IX-a specializarea Economic – 28 locuri

GIMNAZIU
1 clasă a-V-a – 28 locuri

Profil Resurse naturale și protecția mediului
Învățământ seral 1 clasă a-XI-a – 20 locuri

Profesor Oviduţa BERINDEI

,,Sub Soarele Prieteniei” 
la liceul Atanasie Marienescu

Recent, a avut loc vizita prietenilor francezi 
din Salindres, în cadrul Proiectului înscris 

în Calendarul activităților educative regionale 
,,Sub soarele prieteniei”, marcându-se așa cum se 
cuvine un nou an împlinit al acestei legături de pri-
etenie, înfrățire și colaborare franco-română, înce-
pută acum 27 de ani. 

Delegația franceză, formată din aproximativ 
50 de persoane, elevi, cadre didactice și membri 
ai Asociației ,,Podul prieteniei Salindres-Lipova”, 

reprezentată în mod oficial de Lionel Veyrier – 
preşedintele Asociaţiei,  a fost găzduită, în mare 
parte, de elevii și cadrele didactice de la Liceul 
,,Atanasie Marienescu”. 

Activitățile desfășurate au valorificat dimen-
siunea culturală, prin promovarea obiceiurilor și 
tradițiilor românești, îmbunătățirea abilităților ele-
vilor de a comunica în limba franceză și consoli-
darea relațiilor de colaborare între cele două școli, 
pentru proiecte comune viitoare. 

prof. Ileana PANTEA , prof. Cristina IANCULESCU 



7. iulie

 oaia de 
Giarmata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Pagină realizată de Gigi MIRON

Giarmata a câştigat Trofeul Festivalului Concurs „Lada cu Zestre” 2017

După o lun-
gă compe-

tiţie ce a început în 
luna martie în Deta 
şi s-a desfăşurat pe 
o perioadă de peste 
două luni, în mai 
multe localităţi, 
din Timiş, Giarma-
ta a reuşit să obţină 
mult râvnitul Tro-
feu al Festivalului 
Concurs „Lada cu 
Zestre” 2017, orga-
nizat de Centrul de 
Cultură și Artă și 

de Consiliul Județean Timiş. Gala Laureaţilor a 
avut loc duminică, 18 iunie, la sala Capitol a Fi-
larmonicii Banatul din Timișoara. Soliști vocali 
și instrumentiști, tarafuri populare, formații de 
cântece și dansuri populare, recitatori în grai au 
oferit publicului un spectacol deosebit, în care 
folclorul bănățean a fost la loc de cinste. Di-
rectorul festivalului a fost Liliana Laichici, iar 
finanţator, CJT.

„Mulţumim Primăriei 
şi Consiliului Local Giarmata!”

La această ediţie, Giarmata a participat cu 
cei mai buni dansatori şi interpreţi de muzică 
populară, cu cele mai frumoase costume şi cu 
cei mai buni interpreţi în grai bănăţean, dar 
a avut şi o expoziţie de cărţi vechi, fotografii 
şi picturi pe sticlă. O atenţie deosebită a fost 
acordată expunerii gastronomice cu preparate 
culinare tradiţionale din Banat: pâine coaptă pe 
cuptor ca în vechime, sarmale clasice cu carne 
de porc, de curcan sau de post, cu seminţe de 
dovleac sau de floare, cu diferite prăjituri fă-
cute ca la mama acasă, cu plăcinte cu mere, cu 
varză, cu ciuperci sau cu urdă, cu nucă sau cu 
mac, a avut şi preparate din ciolan afumat la 
cuptor cu carne şi varză sau cu fasole. Core-
grafa Veronica Kretten a participat cu o trupă 
de dansuri formată din copii, iar Maria Petches-
cu, cu Sânzienele,  un grup de tinere interprete. 
„Anul acesta am luat noi Trofeul Festivalului 
Concurs „Lada cu zestre” şi am fost susţinuţi 
financiar de Primăria şi Consiliului Local Gi-
armata. Domnul primar, Virgil Bunescu, a fost 
şi este în continuare alături de noi şi ne ajută 
foarte mult. Vreau să îi mulţumesc încă o dată 
pentru sprijinul acordat. Domnul Bunescu nu 
doreşte să rămânem în stadiul în care suntem. 
Vrea promovare, succes şi rezultate, iar acest 

mare premiu este o dovadă că am reuşit. Mulţu-
mesc şi Consiliului Local Giarmata care este de 
acord cu activitatea noastră”, a explicat marea 
interpretă de muzică populară Maria Petches-
cu, coordonatoarea activităţilor. În 2016, faza 
finală a avut loc la Giarmata, iar anul acesta, 
la Maşloc. „Noi funcţionăm prin Asociaţia Pro 
Datina axată pe promovarea folclorului, con-
dusă de Felician Ciolea şi Ciprian Pop. Ei se 
implică în multe activităţi, ne solicită să par-
ticipăm şi la evenimente din afara judeţului 
Timiş, inclusiv în străinătate mergem, iar asta 
înseamnă promovare şi succes. În 27 august, 
ca o recompensă pentru tinerii care activează la 
Sânzienele bănăţene, fiindcă am câştigat Tro-
feul 2017, Primăria Giramata ne oferă o mică 
vacanţă la un festival în Grecia. E un lucru 
foarte bun, deoarece e greu să faci ceva fără să 

fii recompensat financiar sau sub alte modali-
tăţi. Grupa mică a mers în fiecare an la Lipova, 
unde a avut masa şi cazarea plătite de Primăria 
Giarmata. Un popor are nevoie de cultură, fiind-
că fără aceasta nu mai suntem. Dacă noi nu ne 
păstrăm folclorul ne dezrădăcinăm, ne pierdem 
noi pe noi. Nu o să mai ştim cine suntem. Aici 
se face diferenţa dintre noi şi ceilalţi. Ne dife-
renţiem de alte popoare prin folclor şi tradiţii”, 
a spus doamna Petchescu. Asociaţiei Pro Datina 
din Giarmata a fost fondată de Maria Petchescu, 
Rusalin Hoarcă şi Viorica Kretten, cu mai mu-
ilţi ani în urmă. Scopul  este susţinerea folcloru-
lui şi promovarea datinilor strămoşeşti. Veronica 
Kretten pregăteşte copii cu vârste chiar de 5 ani, 
iar cei mari au peste 20. Maria Petchescu are ti-
neri solişti de muzică populară în grijă pe care îi 
pregăteşte cu mare profesionalism. Dintre cei mai 
cunoscuţi îi amintim pe Ciprian Pop, Bogdan Firu, 
Maria Florea şi Marius Bodea. Maria Petchescu 
mai organizează şi un festival de datini şi colinde 
în decembrie. 

„Trofeul este o mare mândrie 
pentru Giarmata!”

Rusalin Hoarcă, directorul Casei de Cultură 
din Giarmata, fost dansator timp de 32 de ani 

de scenă la Ansamblul Profesionist Banatul, a 
spus în legătură cu adjudecarea Trofeului Lada 
cu Zestre 2017: „E o realizare foarte mare pen-
tru Giarmata. Ansamblul nostru este înfiinţat de 
14 ani. Avem formaţie de dansuri, orchestră şi 
solişti. De mult timp noi muncim să ajungem 
fruntaşi. De fiecare dată primăria ne-a ajutat şi 
ne-a aprobat lista de cheltuieli şi ne-a ajutat să 
ne dotăm cu orchestră, solişti şi instructori. Cu 
multă muncă am ajuns să câştigăm Trofeul Fes-
tivalul Lada cu zestre 2017. Acest premiu este o 
mare mândrie pentru localitate”, a spus Hoarcă. 
Trebuie să amintim că, în comună, erau mulţi 
şvabi, cu ani în urmă, dar ei au plecat în Germa-
nia. La ora actuală în localitate, au venit foarte 
mulţi oameni din toate zonele ţării. „În acest 
context, noi am căutat să venim cu tradiţii spe-
cifice bănăţene. Avem locuitori din toaţă ţara şi 
am reuşit să îi facem să se adapteze tradiţiilor 
noastre. Premiul este o mare reuşită şi pentru 
noi, dar şi pentru Primăria şi Consiliul Local 
Giarmata, pentru primarul Virgil Bunescu, 
pentru părinţii copiilor din ansamblu şi pentru 
întreaga comunitate. Astfel, putem să ducem 
tradiţia şi obiceiurile strămoşeşti mai departe. 
Trebuie să remarcăm faptul că elevii din cadrul 
formaţiei au ajuns studenţi şi au absolvit facul-
tăţi, unii au fost angajaţi la Ansamblul Profe-
sionist Banatul, iar pentru asta este nevoie de 
talent şi de multă muncă. Suntem profesionişti 
buni şi era păcat să nu transmitem cunoştinţele 
noastre acestor copii şi tineri minunaţi pe care 
îi are Giarmata. Astfel, dansul nostru românesc 
şi bănăţean să poată fi dus mai departe şi lă-
sat moştenire urmaşilor”, este de părere Ru-
salin Hoarcă. „Acest premiu înseamnă foarte 
mult pentru noi şi pentru comunitatea din Gi-
armata. Ne-am dorit foarte mult să îl câştigăm 
şi l-am câştigat. Ne bucurăm. Am avut sprijin 
foarte mare de la primarul Virgil Bunescu, de 
la Primăria şi Consiliul Local Giarmata. Eu am 
pregătit ansamblul de cântece şi dansuri, iar la 
coregrafie Giarmata a luat numai locul I”, a de-
clarat Viorica Kretten, fosta dansatoare profesi-
onistă la Ansamblul Profesionist Banatul, core-
grafa copiilor şi tinerilor dansatori din comună.
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 Ing. Emilian DrăGHIA

Continuăm în acest 
număr, interviul 

acordat de domnul ing. 
Emilian Drăghia, în dubla 
sa calitate, de consilier lo-
cal și de om al satului.

Ce proiecte vă par prio-
ritare în viitorul comunei?

4 Suntem în faza de 
avizare și dorim ca până 

la sfârșitul anului să introducem gazul în lo-
calitatea Ianova, extinderea rețelei de ener-
gie electrică în cele două PUZ-uri, amenaja-
rea a două locuri de joacă pentru copii atât 
în localitatea Ianova, cât și în Remetea Mare, 
precum și finalizarea celor două terenuri 
multisport.

O prioritate esențială este alimentarea 
cu apă și canalizarea. Astfel că dorim ca prin 
contractul încheiat cu AQUATIM să punem la 
punct acest aspect și într-un termen cât mai 
scurt să putem beneficia de rețeaua de cana-
lizare și modernizare a rețelei de apă, acolo 
unde este cazul.

 Aveți o colaborare lungă cu domnul pri-
mar Ilie Golubov, dovadă că îl cunoașteți bine. 
Puteți să îmi vorbiți, vă rog, despre omul și edi-
lul Ilie Golubov?

4Într-adevăr, îl cunosc de foarte mult 

timp pe domnul primar și am colaborat foar-
te bine încă de la începuturile mele în politică. 
Despre omul Ilie Golubov pot spune că este 
un om simplu, modest, popular și cu frică de 
Dumnezeu. Despre edilul Ilie Golubov pot 
spune că este cel care se implică cel mai mult 
în bunul mers al comunei, dorind dezvoltarea 
și modernizarea acesteia.

Ați reușit să vă împliniți, la o vârstă tânără, 
atât profesional, cât și în plan politic. Care sunt 
țelurile spre care năzuiți ca om politic?

4Desigur, pot spune că sunt împlinit atât 
pe plan profesional, cât și politic și aceasta se 
datorează în primul rând sprijinului din par-
tea părinților, a familiei, a celor 7 ani de acasă 
și tuturor celor  care au contribuit la educația 
mea. Doresc pe această cale să mulțumesc 
întreg corpului didactic din comună pentru 
că aici am pășit pentru prima oară în tainele 
cunoașterii și a învățăturii.

În orice activitate pe care o întreprinzi tre-
buie să-ți propui un obiectiv, dar din punct de 
vedere politic în momentul de față doresc să 
îmi duc la bun sfârșit mandatul de consilier lo-
cal și să sprijin comunitatea.

Cu ce greutăți, inerente în dinamica 
activitații de consilier, vă confruntați în Con-
siliul Local?

4Greutățile care intervin în activitatea 

de consilier local pot fi depășite numai cu o 
bună informare a cetățenilor, precum și cu o 
colaborare strânsă între toți consilierii locali, 
indiferent de culoarea politică și aparatul de 
specialitate din cadrul primăriei. Pot apărea 
divergențe în momentul în care nu ești infor-
mat corespunzător sau ești răuvoitor.

Considerați că e bine ca în numerele vii-
toare ale paginii comunei Remetea Mare să 
fie învitați la dialog, în ordinea alfabetică, și 
ceilalți consilieri locali?

4Consider că este bine ca și ceilalți colegi 
să răspundă invitației dumneavoastră.

Pentru tinerii comunei, pentru cei mai tineri 
decât dumneavoastră, ce mesaj aveți?

4Ca mesaj pentru tinerii din comună aș 
dori să le transmit că tinerețea are farmecul 
ei, dar doar prin învățătură, muncă și cu mul-
tă perseverență poți obține rezultate de care 
să fii mândru și prin care să oferi un sprijin, 
sfat sau exemplu.

Domnule inginer, vă mulțumesc pentru ama-
bilitatea de a sta de vorbă.

4Si eu vă mulțumesc și doresc pe aceas-
tă cale să vă transmit, dumneavoastră, citi-
torilor  jurnalului interregional „Banatul” și 
cetățenilor din comună, sănătate și spor în 
toate.

Domnul primar se implicã cel mai mult în bunul mers al comunei

Natura e pură, iar noi o păstrăm curată

În fiecare zi angajații Primăriei Remetea Mare, domnii Adri-
an Gyure și Felician Regep, desfășoară activități de curățenie, 

întreținere și reparații în toată comuna și satele aparținătoare. Ei sunt 
responsabili pentru imaginea comunei noastre, așa cum o puteți ve-
dea când ne traversați comunitatea. Zilnic se face curățenie, se taie 
vegetația nedorită și se desfășoară acțiuni de reparare a diferitelor imo-
bile de folosință publică.

Prin vocea domnului viceprimar Vasile Boșoschi, Primăria Remetea 
Mare le mulțumește pentru dedicare și meticulozitate și îi felicită pe 
cei doi pentru acțiunile lor.

Premianţii comunei noastre!

Recent s-a 
d e s f ă ș u r a t 

Concursul național de 
matematică „Olimpi-
ada Satelor din Ro-
mânia”. Desigur, co-
muna Remetea Mare 
a avut reprezentanții 
ei în rândul micilor 
genii. Și nu numai 
atât, ci au obținut și 
rezultate cu care în-
treaga comunitate 

se mândrește. Robert Andrei Gasitu a obținut 
mențiune la această olimpiadă de matematică 

desfășurată la Cluj-Napoca. Menționăm de ase-
menea faptul că cei mici au găsit sprijin în per-
soana domnului primar Ilie Golubov, care i-a 

dus personal la Cluj-Napoca, pentru a susține 
examenul. Un om cu inimă, mici genii în mate-
matică și multă mândrie pentru Școala Gimna-
zială Remetea Mare!

Pagină realizată de Jovana STAN 

 Imagini din excursia oferită de Primăria Remetea Mare 
premianților școlii gimnaziale
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Pagină realizată de Jovana STAN

„S-a depus un proiect în vederea realizării unor magistrale de apă”
ing. Victor Malac, primarul comunei Dumbrăviţa

 „Pentru eliminarea problemelor privind 
alimentarea cu apă în localitatea Dumbrăvița, 
a fost întocmită documentația și s-a depus un 
proiect în vederea accesării de fonduri și reali-
zarea unor magistrale de apă, pentru asigurarea 
presiunii și a debitului necesar alimentării cu 
apă.

Magistralele de apă proiectate, care vor fi re-
alizate sunt calculate să preia și să asigure pre-
siunea și debitele de apă necesare unei localități 

cu peste 50.000 de locuitori, fapt pentru care, 
problema alimentării cu apă în Dumbrăvița s-ar 
rezolva definitiv”, au transmis reprezentanţii 
Primăriei Dumbrăviţa prin intermediul postului 
de televiziune locală.

Până la primirea fondurilor, însă, Primăria 
Dumbrăvița a pornit lucrările pentru demararea 
a încă două puțuri de alimentare cu apă, aceasta 
fiind o soluție temporară.

Din iunie, Dumbrăviţa poate 
emite cărţi de identitate

Din luna iunie a anului curent, cetățenii 
care doresc să își facă prima carte de 

identitate sau să o schimbe vor putea să facă 
acest lucru chiar în comuna Dumbrăvița, fără 
a fi nevoie să se mai deplaseze în municipiul 
Timișoara. La mijlocul lunii a fost inaugurat 
Serviciul Public Comunitar Local de Evidență 
a Persoanelor, cu sediul pe strada Petőfi Sán-
dor.

O echipa dumbrăviţeană a câştigat turneul 
„Fotbalul pentru toţi”

Consiliul Local și Primăria Dumbrăvița au 
organizat o competiție fotbalistică, care 

a adunat opt echipe. La turneul „Fotbalul pentru 
toți” s-au înscris: „Turbo Dumbrăvița”, „Finanțele 
Timișoara”, „Poliția Locală Dumbrăvița”, „Pișchia”, 
„FC Dumbrăvița”, „Honey Well”, „Fartud”, „Strada 
Lehart Ferencz”.  

În finala campionatului s-au întâlnit două echi-
pe dumbrăvițene, „Turbo Dumbrăvița” și „FC 
Dumbrăvița”. Câștigătoarea finalei și implicit a 
campionatului a fost echipa „Turbo Dumbrăvița”, 
cea care a luat și trofeul. Celelalte echipe au primit 
diplome de participare, mingi și premii speciale, oferite de organizatori.

Poeţi ai etniei maghiare 

Ady Endre
Ady Endre, (n. 22 no-

iembrie 1877, Érmindszent, 
comitatul Sălaj, azi Ady 
Endre, județul Satu Mare – 
d. 27 ianuarie 1919, Buda-
pesta) este unul din cei mai 
importanți poeți ai secolului 
XX, și ai literaturii maghia-
re în special.

Dă-mi ochii tăi...
Pe chipu-mi gârbov pune pupilele-ţi senine,
Şi-oi fi frumos aevea, transfigurat de tine.

Dă-mi ochii tăi...
Albastrul lor de mare şi cer, în zeci de feţe,
Din lut banal creează eternă frumuseţe.

Dă-mi ochii tăi...
Văpaia lor, menită să-nlănţuie, să ardă,
În orbitele mele surâde şi dezmiardă.

Dă-mi ochii tăi...
Simţire egoistă în suflet voi purta,
Căci singur mă iubi-voi în adorarea ta!

Dã-mi ochii tãi

Ady ENDRE

Rubrica elevilor

Dragi elevi ai școlii comunei Dumbrăvița, 
haideți să învățăm în vacanță, altceva 

decât obișnuim la școală. Dar, la fel de folosi-
tor. Deci, în acestă lună, vom învăța câteva din 
formulele de adresare folosite la întâlnirile cu 
reprezentanții bisericii ortodoxe. În viaţa de zi 
cu zi ne întâlnim de cele mai multe ori cu per-
soane care, încercând să fie politicoase în adre-
sarea către clericii Bisericii, ajung în situaţii de-a 
dreptul penibile. Pentru clericul care întâmpină 
asemenea situaţii este dovada sigură că persoana 
respectivă nu frecventează biserica şi nu are cunoştinţe elementare despre Ortodoxie.

La întâlnirea cu preotul creştinul nu trebuie să se adreseze preo tului cu formule ca: „Bună 
dimineaţa!”, „Să tră iţi!”, „Noroc!” şi nici măcar „Doamne ajută!”. El trebuie să ceară binecu-
vântarea spunând: „Binecuvântaţi, Părinte!”, sau „Blagosloviţi!”, ceea ce înseamnă acelaşi lucru. 
Răspunsul preotului poate fi: „Domnul!”, „Domnul şi Maica Domnului!” sau „Domnul Dumne-
zeu!”, însem nând prin aceasta: „Binecuvântarea Domnului, a Maicii Domnului sau a Domnului 
Dumnezeu să fie cu tine!”.

Când rosteşte „Binecuvântaţi!”, omul nu tre buie să-şi facă cruce în faţa preotului ca în faţa 
sfintelor icoane, ci doar să se aplece suficient cât preotul să-l poată însemna cu semnul Sfintei 
Cruci pe creştetul capului.
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Brian FILImOn - primarul comunei măureni

Domnul primar Bri-
an Filimon, mereu 

printre multe alte treburi 
și responsabilități imense, 
găsește un mic răgaz de a 
sta de vorbă cu noi, pentru 
dumneavoastră, cititorii 
noștri. Vă invit să aflați ce 
noi proiecte și lucrări s-au 
desfășurat la Măureni:

Ne întâlnim după relativ o lungă perioadă în 
care nu ne-am văzut. Ați avut și rugi frumoase, 
reînviind tradiții de zeci de ani. Știu că ați primit 
și oaspeți de seamă…

4Bine spus că încercăm și sper că am și 
reușit (nu aș vrea să omit faptul că până acum 
s-a ținut ruga satului, însă doar o zi) să îi dăm 
o importanță mai mare în viața culturală a 
comunității noastre. Am avut patru zile de rugă 
în comuna Măureni și satul Șoșdea, în care am 
adunat foarte mulți oameni din comunitate și 
foarte mulți invitați. Ne-a făcut onoare și sun-
tem mândri de ceea ce am reușit. 

Referitor la invitații noștri de seamă, pot să 
spun că a fost încă un prilej de bucurie, pentru 
că majoritatea oaspeților au răspuns pozitiv 
invitației noastre și cred că acest lucru denotă 
încredere în noi. Au venit primari cu care cola-
borăm înainte de a veni la cârma Primăriei, dar 
și pe care i-am cunoscut după, cu care am legat 
relații în primul rând de prietenie. Să știți că sunt 
foarte importante aceste relații pentru că așa 

putem învăța unul de la celălalt, ne putem aju-
ta. Au fost primari, deputați, prieteni din lumea 
politică. 

Și doi președinți de consilii județene.
4Așa cum spunea și prietenul nostru Sergiu 

Taban de la Reper 24 din Reșița, este mai greu 
să întâlnești doi președinți de consilii județene 
din județe diferite. Pe această cale le mulțumesc 
domnului Silviu Hurduzeu, președintele Consi-
liului Județean Caraș-Severin, și domnului Călin 
Dobra, președintele Consiliului Județean Timiș. 

După această vizită am primit o motivație în 
plus. Contează, așa cum am spus și la începutul 
mandatului, și cum încerc să impun acest lucru, 
să lăsăm deoparte politicul pentru că știm că 
invitații, cei doi președinți, nu sunt de aceeași 
culoare politică cu noi, însă am reușit să trecem 
peste acest hop. Noi încercăm să facem treabă, 
pentru că suntem aleși de oameni pentru oa-
meni. 

Vor aduce aceste prietenii noi colaborări, aso-
cieri, proiecte zonale sau regionale?

4Cu siguranță! Noi suntem plini de energie 
și suntem deschiși la colaborări care să aducă 
beneficii comunității. Încercăm să învățăm de la 
primari, de la conducători cu experiență. Totul 
pentru a aduce comunitatea noastră la nivelul 
celor etalon din țară.

Cu siguranță comuna Măureni de astăzi nu 
este comuna Măureni de ieri. Ce mai lucrați, 
domnule primar?

4Lucrăm, lucrăm…

Încă de la început tot lucrați, și se schimbă co-
muna pe zi ce trece.

4Da. Mă sună mulți prieteni care trec pe 
aici și mă întreabă: „Brian, ce Dumnezeu se în-
tâmplă că e plin de utilaje, săpați, dărâmați, 
construiți.” Acesta e scopul. Nu e ușor, pentru 
că dacă lucrezi creezi și tensiuni, dacă nu lucrezi 
nu e bine. Nu facem rabat de la nimic și suntem 
aici să dezvoltăm comunitatea. Avem proiecte 
în  finalizare, în derulare, avem și proiecte viitoa-
re.  Așa cum am discutat le veți trece dumnea-
voastră în revistă. 

Cum comentați situația politică actuală?
4În politică am intrat de curând, de aceea aș 

dori să subliniez faptul că nu voi face o analiză 
politică, ci îmi voi exprima opinia subiectivă, pen-
tru că deși eu pun accent pe ceea ce avem de fă-
cut în comunitatea noastră și pe administrație, 
politicul nu poate fi ignorat. Pot să spun doar că 
ceea ce se întâmplă la momentul actual în țară 
cu siguranță nu este benefic. Astfel de blocaje 
se propagă în rândul oamenilor. Nu sunt în mă-
sură să judec deciziile la nivel național, însă pot 
să spun clar că pentru zona noastră e o pierde-
re plecarea domnului Grindeanu. Personal, l-am 
văzut un om capabil, un om care poate să aducă 
un plus țării noastre. Este o părere subiectivă, 
repet, cu tot respectul față de toți ceilalți, acest 
lucru a fost dovedit de activitatea sa. Sper din 
tot sufletul ca și actualul Guvern să fie alături de 
noi, de primari, de cetățeni și să pună umărul la 
dezvoltarea noastră, a tuturor.

Suntem aleºi de oameni pentru oameni 

Proiect în desfăşurare

Un proiect important în derulare la mo-
mentul actual este cel care vizează 

canalizarea. Reprezentanții autorităților locale 
sunt mereu pe teren, supervizând îndeaproa-
pe lucrările. Se lucrează intens, iar pe unele 
tronsoane se sapă chiar și până la patru metri 

adâncime.
De asemenea, domnul primar Brian Fili-

mon are un mesaj pentru cetățenii comunei, 
legat de canalizare:

„Suntem în plină desfășurare a lucrărilor 
pentru canalizare. Știu că acest lucru creează 
greutăți și disconfort pentru locuitorii comu-
nei noastre, atunci când lucrările ajung în fața 
gospodăriilor lor. De aceea le cerem înțelegere. 
Nu e un proiect ușor, iar noi încercăm să lăsăm 
terenul în starea în care a fost găsit. Cu tim-
pul ne dorim să trecem împreună peste această 
lucrare amplă și benefică pentru comunitatea 
noastră. Așadar, să punem cu toții umărul la 
finalizarea acestei lucrări!”

Anunţ din partea Primăriei Măureni!

Așa cum bine știți, dragi cetățeni, am 
reușit să nu majorăm taxa de salu-

brizare, însă am renunțat la una dintre cursele 
săptămânale, pentru a putea face posibil acest 
lucru. Mesajul nostru pentru dumneavoastră 

ar fi să găsiți înțelegere în modul de selectare 
și depunere a deșeurilor menajere, încercând 
să nu depășiți cantitatea de deșeuri care intră 
într-o pubelă. Pentru că în caz contrar, mașina 
de salubrizare nu ar avea capacitatea de a co-

lecta întreg gunoiul, fapt ce duce la reintrodu-
cerea cursei la care s-a renunțat și, implicit, la 
majorarea taxei de salubrizare.

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

Rugă bănățeană de fală în satul Șoșdea
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Octavian DEACOnU - consilier local al comunei ramna

S-a născut la Bocşa, 
dar s-a căsătorit la 

Ramna, de unde este soţia 
dumnealui. A fost profesor şi 
ultimul director al şcolii cu 
clasele I – VIII din Valeapai, 
şcoală care s-a desfiinţat şi 
a rămas doar cu clasele I – 
IV. A fost viceprimar timp de 
patru ani, iar acum este con-
silier local la Ramna. Aşa-

dar, domnul Octavian Deaconu este unul dintre 
cei care ne pot spune încotro se îndreaptă comuna 
în societate.

Domnule consilier, ne spuneaţi în interviul din 
numărul trecut al revistei că nu doar consilierii, 
ci şi oamenii locului ar putea schimba lucrurile 
în bine... Că în mâinile lor stă puterea şi speran-
ţa. Avem însă şi lucruri care pot fi valorificate în 
zonă? Aţi făcut referire, de exemplu, şi la centrul 
de informare turistică. Are potenţial de dezvoltare 
comuna în acest sens?

4Sunt locuri în Caraș-Severin care au poten-

țial turistic, iar altele nu. Făcând o comparație 
mai plastică, nu putem face o anumită formă de 
agricultură pe deal și aceeași pe vale. În acest 
moment comuna are o rezervație fosiliferă la 
Valeapai mai puțin cunoscută. Mai sunt și rui-
nele de la castelul Atanasievici. Există în Serbia 
un castel identic cu cel din Valeapai și e foarte 
bine păstrat, la noi s-a degradat pentru că a fost 
proprietate privată și este, nu a fost niciodată în 
posesia statului român.

În ciuda tuturor acestor probleme, şi când vor-
bim de administraţie, şi când ne gândim la per-
spective, ce înseamnă Ramna pentru dumneavoas-
tră?

4Am fost viceprimarul acestei comune timp 
de patru ani. În momentul în care am reușit să 
cadastrez, să aduc proiecte în primărie acolo 
unde trebuie am fost mulțumit. Dar nu despre 
realizările mele vorbesc. Nu poate fi numită o 
realizare faptul că am reușit să fac toaletele în 
școală sau să punem termopane, centrale și apă 
curentă în școli. Am început să prezentăm lucru-
rile normale ca pe niște mari realizări și este o 

rușine să tăiem panglica pentru că am reușit să 
creăm condiții decente. Că am asfaltat două dru-
muri nu e o realizare. Este ca și cum ne-am mân-
dri că luăm un salariu lunar pentru că mergem 
la muncă. Nu, acestea sunt în fișa postului, sunt 
lucruri normale.

După această radiografiere a comunei, ce le 
transmiteţi celor din Ramna, ce ar trebui să facă 
pentru ca lucrurile să meargă mai bine?

4Oamenii ne-au ales pe noi să facem, nu să 
le spunem ce trebuie să facă pentru a progresa. 
Pot spune însă că lucrurile vor merge înainte, 
dar uneori merg cu mai multe viteze, în funcție 
de localități și de cum își doresc locuitorii. În une-
le localități învecinate apa curentă și drumurile 
există. La noi, mai puțin. Trebuie să ne gândim 
cu ce viteză mergem. Este mersul societății, oa-
menii te aleg ca să faci. Nu le putem reproșa ni-
mic alegătorilor, ei știu ce vor, iar aleșii lor sunt 
exact cum este comuna.

Lucrurile vor merge înainte, dar de noi depinde cu ce vitezã!

Interviu realizat de
Diana MIHAI

Venituri ce pot ajunge la zeci de mii de euro

Noi oportunități de finanțare a celor ce 
dețin livezi , peste 70 milioane de euro 

sunt disponibili prin noul PNDR 2014- 2020, 
Submăsura 4.1 a. Investițiile în pomicultură pot 
fi foarte rentabile, mai ales că în această perioadă 
există oportunitatea obținerii de finanțări neram-
bursabile pentru înființarea, reconversia sau mo-
dernizarea exploatațiilor pomicole.

Veniturile pot ajunge la zeci de mii de euro/
hectar, în funcție de tipul plantației, iar dacă 
investiția cuprinde și o unitate de procesare, aces-
tea pot crește considerabil.

Prin Programul Național de Dezvoltare Rurală 
2014-2020, Submăsura 4.1a – „Investiţii în ex-
ploataţii pomicole”, se pot accesa bani europeni 
pentru următoarele tipuri de proiecte:

•  reconversia plantaţiilor existente sau înfiinţa-
rea de plantaţii pomicole noi;

•  înfiinţarea de pepiniere pentru material de în-
mulţire şi material de plantare fructifer;

•  achiziţionarea, inclusiv prin leasing, de ma-
şini/utilaje şi echipamente noi, în limita valorii 
de piaţă a bunului respectiv;

•  achiziţionarea, inclusiv prin leasing, de mij-
loace de transport compacte, frigorifice, în 
scopul comercializării produselor în cadrul 
lanţurilor scurte, amenajarea, construcţia, do-
tarea spaţiilor de desfacere din cadrul exploa-
taţiei şi activităţi de marketing;

•  împrejmuirea suprafeţelor pe care se realizea-
ză investiţia şi drumuri de exploatare.
Valoarea ajutorului nerambursabil este cuprin-

să între 100.000 și 1.050.000 euro, în funcție de 
tipul de proiect și solicitant, iar intensitatea spriji-
nului nerambursabil acordat poate ajunge la 90% 
din valoarea cheltuielilor eligibile.

Simona CHIRILĂ

Ne-am interesat, 
vă informăm

Tinerii care au terminat liceul, indiferent 
că au promovat sau nu Bacalaureatul, 

pot să se înscrie în evidenţele AJOFM până cel 
târziu pe 25 iulie. Acest drept se acordă absolven-
ţilor, la cerere, pe o perioadă de 6 luni, calculată 
de la data expirării celor 60 de zile de la absolvire 
şi constă într-o sumă fixă, lunară, neimpozabilă al 
cărei cuantum este de 250 lei.

Să râdem 
sau să plângem de mila lor?

Dragi tineri, parafrazând o glumă celebră din anii comunismului, vă povățuiesc să învățați 
carte dacă nu vreți să ajungeți ca acei de mai jos. Dacă nu vreți să râdă lumea de voi și 

domnul profesor Paraschivescu, perlologul, să vă nemurească ignoranța.
În prezent, sumele alocate transportului în comun sunt infirme. -  Marian Vanghelie
Eu am înțeles că vorbim de afaceriștii adevărați. Acest Cocoș e un papagal. -  Gigi Becali
Becali e un brand. Eu la Avicola Iași pot să fac pui Gigi Becali dacă vreau. -  Gigi Becali
Sunt atât de nervos și de supărat, că nu vorbesc decât administrativ. - Marian Vanghelie
Statul nu cheltuie bani pe gratis. - Vasile Blaga
Aveam prevăzute, pentru anul 2003, trei miliarde pentru deszăpezire. Dar a nins de zece mili-

arde. - Marian Oprișan
Eu sunt pensionar, nu mai sunt nici măcar oligarh. - Dan Voiculescu
Este vorba aici de o spălare de bani fără bani. - Viorel Hrebenciuc
Tot ceea ce costă bani e costisitor. -  Gheorghe Nichita
La finanțe trebuie să punem un finanțist. Altfel, riscăm să punem pe altcineva. - Codrin 

Ștefănescu

Biroul Agricol

Petronela DIMITRIU
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Am reuşit să inaugurăm două parcuri industriale, obiective extrem de binevenite 
pentru comunitate!

Claudiu Coman, primarul comunei Sînandrei

O nouă in-
vestiţie de 

anvergură a fost in-
augurată recent în 
comuna Sînandrei. 
Primarul Claudiu 
Coman a explicat că 
este vorba de Parcul 

Industrial Artemis, care se întinde pe o supra-
faţă de 15 hectare, Grupul Artemis predând 
obiectivul cu toate utilităţile necesare (curent 
electric, gaz, apă. etc), pe prima parcelă fiind 
ridicată o hală din confecţii metalice. Aceasta 

este a doua investiţie de acest fel de pe raza co-
munei, după ce în luna mai a mai fost inaugurat 

un parc industrial, unde se va construi o fabrică 
de medicamente. Ba mai mult, în curând se va 
da în folosinţă un nou parc industrial, care se va 
întinde pe o suprafaţă de 40 de hectare, anunţă 
edilul. „Ne bucurăm că în decurs de doar trei 
săptămâni am reuşit să inaugurăm două parcuri 
industriale. Sunt obiective extrem de bineve-
nite pentru comunitate, atât în ceea ce priveş-
te numărul de locuri de muncă create, cât şi al 
taxelor şi impozitelor încasate. Nu în ultimul 
rând, astfel de investiţii sunt şi un plus de ima-
gine pentru comuna noastră”, a precizat dom-
nul Claudiu Coman.

Pagină realizată de Ada MAxIM

Încep asfaltările 
la Sînandrei

Comuna Sînandrei a accesat fonduri în va-
loare de un milion de euro pentru asfalta-

rea a şapte străzi, lucrarea a fost urcată pe SEAP 
şi se pot semna contracte de execuţie. Străzile ce 
urmează a fi asfaltate se află în Sînandrei (două), 
Covaci (două), Carani (două) şi IAS Sînandrei 
(una). Primăria Sînandrei mai derulează un con-
tract în valoare de un milion de euro, pentru ame-
najarea unor drumuri agricole. „Sunt convins că 
vom duce la bun sfârşit aceste proiecte şi că lo-
cuitorii comunei, fără de care nu am fi putut de-
mara aceste lucrări, vor resimţi plusul de confort 
pe care îl vor genera aceste proiecte”, a declarat 
primarul Claudiu Coman, prin intermediul site-
ului comunei.

Balul Tineretului de la Carani, 
o nouă ediţie de poveste

Mare petrecere a fost în 23 iunie, în satul 
Carani din comuna Sînandrei, unde a avut 

loc „Balul tineretului”, eveniment ajuns la cea de-a 
VII-a ediţie. Balul s-a desfăşurat pe platoul din faţa 
căminului cultural, cei prezenţi având parte de mul-
te surprize şi concursuri. Una dintre cele mai aştep-
tate întreceri a fost cea a maeştrilor bucătari, care 
au preparat specialităţi pe care le-au împărţit celor 
prezenţi la bal. Copiii s-au bucurat şi ei alături de 
cei mari, la dispoziţia lor fiind pus un parc de dis-
tracţii cu acces gratuit. Partea artistică a avut invi-
taţi speciali: Alina Eremia, Adi Munteanu, Roxana 
Bodi şi formaţia lui Dănuţ Mersan. „Este frumos 
când oamenii se bucură, socializează şi se simt bine împreună. Suntem mândri că am reuşit să ducem 
acest bal la a VII-a ediţie şi sper să continuăm tot aşa în fiecare an”, a declarat primarul Claudiu Coman.

Lucrările de canalizare din Sînandrei, 
în linie dreaptă

SC Aquatim SA a accesat fonduri de dezvoltare 
regională în valoare de 180 de milioane de euro. 
Din această sumă, în prima etapă, cinci milioane 
vor fi repartizaţi pentru lucrările de canalizare în 
Sînandrei, care ar trebui să înceapă în luna sep-
tembrie 2018. Localităţile Carani şi Covaci, fiind 
localităţi cu populaţie sub 2.000 de locuitori, sunt 

eligibile accesării de fonduri europene, printr-un 
alt program de finanţare. 

În cadrul PNDL 2, Primăria Sînandrei a de-
pus un proiect în valoare de 30 de milioane de lei. 
Acesta vizează introducerea canalizării în Carani 
şi în Covaci, asfaltări în Sînandrei, precum şi reali-
zarea unui nou cămin cultural la Sînandrei.

Elevii din Sînandrei,
 incluşi într-un proiect 

de prevenire a abandonului şcolar

United Way România continuă eforturile 
de prevenire a abandonului școlar, prin 

programul „Educația – centrul schimbării în co-
munitate”, desfășurat în 12 comunități dezavan-
tajate din București, Cluj-Napoca, Timișoara și 
zone rurale învecinate. În acest proiect sunt in-
cluse şase unităţi de învăţământ din Timiş, prin-
tre care şi şcoala din comuna Sînandrei. Progra-
mul pentru județul Timiș a fost lansat în 8 iunie, 
la Școala Gimnazială nr. 20 din Timişoara, fiind 
organizat de United Way România în colabo-
rare cu aceasta şi cu Societatea pentru Copii și 
Părinți Timișoara. Proiectul va fi implementat 
pe o perioadă de 5 ani și își propune să crească 
șansele la o viață mai bună prin educație pentru 
cel puțin 8.500 de pesoane defavorizate și să 
îmbunătățească relațiile din interiorul cercului 
comunitate-școală-familie.
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Ispita credinţei este îndoiala
Însemnări din bibliotecă

E în fiecare dintre noi un strop de 
necredință? Și dacă e, cum să luptăm 

împotriva ei?
Nu este lipsit de interes să adâncim lectu-

ra textului de mai jos, în căutarea răspunsului 
dat de Părintele Ilarion Argatu. Spune Părinte-
le: „Credința este una dintre virtuțile teologi-
ce alături de nădejde și dragoste. Atunci când 
toate aceste trei se împletesc armonios în omul 
credincios, îl înalță și-l situează pe treapta cea 
mai înaltă a vieții spirituale, desăvârșirea. Una 
fără cealaltă nu duce la nimic, se susțin și se 
completează una pe cealaltă, fiecare fiind teme-
lia celeilalte, astfel lucrând mântuirea. Credința 
naște nădejdea și aprinde dragostea; nădejdea 

le înaripează pe amândouă, iar dragostea ruptă 
din  Dumnezeu - „Dumnezeu este Dragostea”, 
le umple de har. Pentru a le dobândi, omul se 
smerește și smerit gândește lucrarea lor.

Omul mândru nu poate crede, nu poate iubi, 
nu poate nădăjdui, se luptă cu împuținarea 
credinței cu neputința de a iubi și cu deznă-
dejdea la vreme de încercare. Ispita credinței 
este îndoiala. Tot omul este încercat. La voia 
lui Dumnezeu, ispititorul seamănă  îndoiala în 
cugetul și inima omului, încercându-i  credința.

Omul credincios și întărit în credință nu alu-
necă ușor. Cunoașterea dă viață credinței. În 
concluzie, aș spune că „stropul de necredință ce 
se află în fiecare din noi” se manifestă mai mult 

la vreme de încercare și există pe măsura lipsei 
de cunoaștere a lui Dumnezeu, a necunoașterii 
Atotputerniciei Lui, a lipsei de credință, de nă-
dejde și de dragoste din noi.

De multe ori vorbim despre credința noastră 
în Dumnezeu, mărturisind-o în mod declarativ, 
dar Dumnezeu nu ne vrea să fim numai vorbi-
tori, ci și trăitor. Atunci când și trăim credința în-
seamnă că ea există și se manifestă în noi și prin 
ea stăm legați de Dumnezeu și atunci când n-o 
trăim, ci mai mult vorbim despre ea, înseamnă 
că teoretic  ea există într-o oarecare măsură, dar 
nu se manifestă, nu lucrează, făcând loc îndoie-
lii. Credința este un dar de la Dumnezeu, smeriți 
să-l cerem ca să-l putem și primi.”

Din cartea de istorie a comunei noastre

La doar 10 kilometri de centrul de comu-
nă Voiteg se află satul aparţinător Folea. 

Atracţia aşezării o constituie conacul care a 
aparţinut familiei grofului slovac Georg Benicz 
ky. Acesta fusese împroprietărit la sfârşitul se-
colului al XIX-lea cu teren la Folea pentru fapte 
deosebite săvârşite în armata ungară. Stabilit la 
Folea, Beniczky se căsătoreşte cu o armeancă 
înstărită, Antonia Csiky, pentru care ridică un 
conac, botezat după numele nevestei: „Conacul 
Antonia”.

Clădirea este distrusă însă într-un incendiu, 
dar în anul 1905 este reconstruită. Conacul de la 

Folea avea opt camere, cu anexe, bucătării şi te-
rase, fiind amplasat în mijlocul unui parc de trei 
hectare decorat cu specii rare de arbori.

Groful reuşise  să-şi sporească averea în acea 
perioadă la aproape 2.000 de hectare, aşa că pen-
tru muncile câmpului a colonizat familii de tineri 
căsătoriţi din Ardeal, cărora le-a construit case.

Conacul Beniczky de la Folea a fost proiectat 
de Szekely Laszlo, arhitectul-șef al Timișoarei, 
care și-a lăsat amprenta masiv asupra orașului la 
începutul secolului XX. Printre clădirile proiec-
tate de el se numără Casa Bruck din Piața Unirii 
sau Băile Neptun.

Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAŞ

Decizie a Guvernului cu impact pentru 
toţi românii, inclusiv pentru fermieri!

Taxa suspendată

Executivul a hotărât să suspende până în 
2019 o taxă pe care producătorii agri-

coli trebuiau să o achite pentru deşeurile orga-
nice depuse la groapa de gunoi.

Suma, adică 80 de lei pe tonă, echivalează 
cu cei aproape 20 de euro pe care agricultorii 
îi primesc la hectar ca Ajutor Național Tranzi-
toriu plătit anual din bugetul național, pe lângă 
subvențiile din fonduri europene.  

Clasa pregătitoare în aşteptarea elevilor

Pâinea bunicii la Voiteg

Femeile de la sate mai prepară şi acum pâine din mălai (din boabe proaspete sau din cele 
păstrate bine pentru a trece cu sănătate timpul până la următoarea recoltă), numai bună 

de a fi mâncată cu o ciorbă acră şi cu smântână.
Cât despre Pâinea de mălai, iată ce trebuie să știi. Ai trebuință de: 200 g făină, 340 g mălai, un 

pliculeţ praf de copt, o linguriţă de sare, 3 ouă, 400 ml lapte dulce, 70 ml ulei de măsline, două 
linguri de pătrunjel tocat, o linguriţă de boia de ardei dulce, piper, unt pentru formă.

Făina se pune într-un bol mai mare împreună cu mălaiul, sarea, praful de copt, boiaua dulce şi 
piper după gust. Într-un bol separat se pun laptele dulce călduţ, uleiul de măsline şi ouăle. Se mi-

xează bine şi se toarnă peste ingredientele uscate, 
bine amestecate.

Se presară pătrunjelul tocat, se mixează şi se 
toarnă într-o formă înaltă, unsă cu unt. Se intro-
duce în cuptor şi se coace la foc potrivit 30-45 de 
minute, încercând din când în când dacă este gata 
cu ajutorul unei scobitori.

Când a devenit aurie, se scoate din cuptor, se 
lasă să se răcească zece minute şi se serveşte.
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Cred în potenţialul tinerilor din comuna mea 
Cristian DAVID - Primarul comunei Biled

Vară caniculară. Abia 
întors din vizita ofi-

cială în orașul german Kar-
lsruhe, acolo unde s-au sta-
bilit o mare parte din etnicii 
germani plecați din comuna 
Biled, domnul primar Cristi-
an David a acceptat cu ama-
bilitate dialogul cu noi. Vizi-
ta de care am menționat mai 
sus s-a făcut la invitația pri-
marului general al orașului 

german, domnul Frank Mentrup, și a „Asociației 
bilezenilor din Germania”. Vizită în care domnul 
Cristian David, a fost însoțit de viceprimarul co-
munei Biled, domnul Gheorghe Baba, de domnul 
Adam Cionti și de membrii Ansamblului Billeder 
Heiderose condus de domnul Müller Hansi.

Impresiile care au însoțit întoarcerea sa le veți 

afla într-un număr viitor al jurnalului nostru. Până 
atunci, sfârșitul anului școlar fiind mai aproape, 
școala a avut înteietate în dialogul nostru.

Domnule primar, de când vă cunosc, acordați o 
atenție deosebită tinerilor comunei dumneavoas-
tră. Indiferent că vorbim despre tinerii angrenați 
în activități sportive, muzicale ori școlare. Acum, 
când stăm de vorbă, încă o serie de elevi, copii ai 
Biledului, se pregătesc să acceadă la școli mai în-
alte, iar alții să se bucure de marea vacanță.

Da, și țin să mulțumesc și prin intermediul jur-
nalului interregional „Banatul”, care ne promo-
vează de vreme bună imaginea comunei în atâtea 
județe, să sperăm că vom atrage și ceva investitori 
prin această prezență, ei bine, țin să felicit, cum 
spuneam, atât cadrele didactice, cât și elevii pen-
tru rezultatele deosebite obținute la învățătură, la 
concursuri ori olimpiade zonale sau județene. Dar, 
le adresez cuvinte de mulțumire și pentru mo-

dul în care s-au prezentat și în cadrul activităților 
extrașcolare, ori al proiectelor la care au luat parte 
alături de Primăria comunei Biled.

Domnule primar, am amintit la începutul dia-
logului nostru de elevii care se pregătesc pentru o 
treaptă nouă...

Lor, celor pentru care vacanța va fi mai scurtă, 
le transmit îndemnul de a avea multă încredere în 
ei, pentru ca astfel să obțină rezultatele dorite.

În fond, examenele sunt niște teste care să 
ateste pregătirea lor. Și indiferent că sunt exame-
ne de treaptă, de bacalaureat ori de admitere în 
învățământul superior, cred în potențialul tinerilor 
din comuna mea.

Domnule primar, vă mulțumesc.
Și eu vă mulțumesc și vă rog să mai consemnaţi 

că, atunci când copiii Biledului intră în febra exa-
menelor, sunt cu inima, mereu, alături de ei.

Călătoria verii spre toamnă

Vara începe cu Sf. Onofrei şi durează până 
la Sf. Maria Mică, 8 septembrie. Mie-

zul verii sau dricul verii se numeşte timpul când 
temperatura e mai călduroasă. Vara soarele merge 
mai pe sus, iar iarna luna merge mai pe sus de-
cât soarele, aşa cum merge soarele vara. Astfel a 
împărţit Dumnezeu, ca jumătate de an să fie unul 
mai mare, iar jumătate altul. 

Vara, când încep să se coacă poamele, să nu 
mănânce cineva până mai întâi nu împarte, ca să 
mănânce morţii şi apoi viii. Pintelei-călătorul, 27 
iulie, se numeşte ziua când, după cum spun româ-
nii, călătoreşte vara spre toamnă.

Tradiţii din lumea satului

 O emblemă a comunei noastre: „Dealul Calvarului”

La doar un kilometru de Biled, pe partea stân-
gă a şoselei care duce spre Timişoara, pe Ca-

lea Torontalului, se află o movilă cu o înălţime de 8 
metri şi cu un diametru care nu trece de 50 de metri. 
Încă din anul 1837, în partea superioară a movilei a 
fost ridicată o cruce.

După cum relatau autorităţile vremii, în Vinerea 
Mare, dimineaţa, la ora 6, avea loc o procesiune 
religioasă la movila numită Kalvarienberg (Dealul 
Calvarului), amintind de Calea Crucii străbătută de Iisus Hristos şi de patimile Mântuitorului.

Nu este singurul Kal varienberg din Timiş. Parohul romano-catolic din Biled, Pavel Novak, a iniţiat 
între anii 1869-1872  zidirea mai multor asemenea monumente, cunoscut  fiind şi cel din Grabaţ (Grabatzer 
Kal varienberg), un mormânt colectiv din vremea epidemiei de ciumă care a lovit Banatul la anul 1834.

Pentru oaspeţii noştri

„Le mulţumesc tuturor celor care au fost alături de noi”

La capătul campi-
onatului de fotbal 

din liga a IV-a, echipa 
comunei noastre, „Voința 

Biled” s-a poziționat pe un 

meritat loc doi. Antrenorul Iulian Tăut s-a arătat 
extrem de mulțumit în declarațiile sale, privind 
performanța elevilor săi: „Vreau să felicit băieții, 
care s-au dovedit foarte determinați. Au făcut sa-
crificii greu de înțeles pentru mulți oameni din 

fotbal! Sunt foarte fericit, nu-mi vine să cred ce 
am realizat, chiar în primul an de când sunt an-
trenor. Le mulțumesc tuturor celor care au fost 
alături de noi, a încheiat mesajul domnul Tăut, 
principalul băncii tehnice a echipei din Biled.

Sport

Pentru buna informare a 
cetăţenilor

Conducerea Primăriei Biled a depus mai 
multe proiecte în vederea accesării de fon-

duri nerambursabile. Dintre acestea, cele mai im-
portante ar fi:
•	 Amenajarea unei piste de biciclete.
•	 Reabilitarea drumului care face legătura cu lo-

calitatea Iecea Mare.
•	 Asfaltarea unor segmente de străzi.
•  Amenajarea unei capele în cimitirul comunei.

De menționat că în perioada imediat următoare 
vor începe lucrările de nivelare și pietruire a străzi-
lor, renovarea terenului cu gazon sintetic și reabili-
tarea unor segmente de trotuare din comună.

Sfatul medicului

E iulie și e atât de cald încât, dacă ai sparge un ou pe asfalt, ai avea cât ai clipi 
un... ou ochi! Cum te poți apăra, deci, de caniculă? Iată câteva sfaturi de 

care nu ar fi rău să țineți cont.
Hidratarea rămâne principala metodă de a te proteja. Bea apă (nu foarte rece, 

dar nici caldă), cel puțin 2 litri și jumătate pe zi. Iar dacă simți nevoia, poți să 
ajungi până la 4 litri de lichide pe zi.

Beți ceai, nu apă, pentru că tensiunea ceaiului este mai apropiată de tensiunea 
sângelui și organismul nu va mai face eforturi să echilibreze tensiunile lichidului 
și sângelui.

Nu lăsa pielea descoperită, atunci când ieși din casă. Chiar dacă e vară și e 
cald, atunci când e caniculă nu e timp pentru minijupe și pantaloni scurți, pentru 

bluze cu bretele și rochii decoltate.
Mănâncă fructe - sunt de preferat înghețatei și sucurilor foarte reci.
Evită - pe cât posibil - să ai în preajmă laptopuri, tablete și telefoane deschise! Bateria unui laptop 

poate crește cu un grad temperatura dintr-o cameră. La fel, bateria unui telefon sau încărcătorul acestuia, 
dacă e băgat în priză.

Și sigur, principalul sfat ar fi: nu ieși din casă.
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Locuinţele ANL, o şansă pentru tineri

Un număr de 35 de tineri au primit locu-
inţe ANL în Deta. Conform informaţiilor 

publicate pe site-ul Primăriei Deta, Consiliul lo-
cal al orașului prin Hotărârea nr.84/20.06.2017 a 
aprobat listele de priorităţi pentru repartizarea lo-
cuinţelor construite pentru tineri, destinate închi-
rierii, realizate de către Agenţia Naţională pentru 
Locuinţe. Apartamentele sunt cu una sau două ca-
mere, iar pe lista de priorităţi s-au înscris 15 tineri 
care au dorit locuinţe cu o cameră şi alţi 20 care 
s-au înscris pentru închirierea unor apartamente 
ANL cu două camere. Contestaţiile privind listele 
de priorităţi au fost depuse în scris la sediul Pri-
măriei oraşului Deta, Biroul Registratură, până la 
data de 28 iunie inclusiv (conform art. 15, alin.(4) 

din H.G. nr.165/2008). 
Criteriile de acces la locuinţă ANL sunt: titu-

larul cererii de repartizare a unei locuinţe pentru 
tineri, destinată închirierii, trebuie să fie major, în 

vârstă de până la 35 de ani la data depunerii cere-
rii, să poată primi repartiţie pentru locuinţă în cel 
mult 12 luni de la împlinirea acestei vârste; titula-
rul să îşi desfăşoare activitatea în oraşul Deta; ti-
tularul şi ceilalţi membri ai familiei acestuia - soţ/
soţie, copii sau alte persoane aflate în întreţinerea 
acestuia - să nu deţină sau să nu fi deţinut o altă 
locuinţă în proprietate ori să nu fie beneficiarul 
unei alte locuinţe cu chirie, proprietate de stat, 
proprietate a unitaţii administrativ-teritoriale sau 
a unităţii în care îşi desfăşoară activitatea. Soli-
citanţii de locuinţe ANL care îndeplinesc aceste 
criterii de acces vor fi departajaţi pe baza crite-
riilor de ierarhizare, fiind astfel stabilită ordinea 
de priorităţi.

De Sfânta Ana, 
Deta vă invită la Ruga Catolică

Locuitorii oraşului Deta, dar şi cei din zo-
nele apropiate sunt aşteptaţi la Ruga cato-

lică a localităţii, care va avea loc în 26 iulie, cu 
prilejul sărbătorii Sfânta Ana, care este, în tradiția 
creștină, mama Fecioarei Maria și bunica lui Isus 
Hristos. Moaştele Sfintei Ana sunt păstrate în 
Schitul Sfânta Ana din Sfântul Munte Athos şi 
aparţine de Mănăstirea Marea Lavra, fiind cel mai 
mare şi cel mai vechi schit de pe Sfântul Munte.

Pagină realizată de Ada MAxIM

Ştrandul termal, 
luat cu asalt în perioada verii

Odată cu sosirea verii şi locuitorii din Deta 
sunt în căutare de oaze de linişte şi relaxa-

re. Una dintre ţinte, mai ales în zilele libere, este 
Ştrandul Termal din oraş. Dotat cu două bazine ter-
male acoperite, bazin în aer liber, spații de cazare, 
locuri de plajă, saună și vestiare, bar cu terasă și 
parcare, ştrandul este tot mai asaltat de doritorii de 
scăldat şi stat la soare. „Vă mulţumim pentru we-
ekend-urile minunate, apreciem loialitatea dum-
neavoastră şi vă aşteptăm în continuare, în fiecare 
zi, între orele 7:00 - 22:00, la cele trei bazine, din-
tre care unul cu apă termală. Încercăm să fim pe 
placul tuturor!”, transmit reprezentanţii ştrandului.

Deta 
are elevi merituoşi

Iunie a fost o 
lună încăr-

cată, plină de ocazii 
pentru elevii noștri 
și întreg colectivul 
didactic deoarece, 
pe lângă festivitățile 
de încheiere a anului 
școlar, am organizat 
probele orale ale 

Examenului de Bacalaureat și probele scrise ale 
Evaluării Naționale. 

Înainte de vacanță, copiii merituoși au fost 
premiați cu diplome, cărți și coronițe, atât pen-
tru performanțele sportive pe care le au, cât și 
pentru cele jurnalistice (am obținut premiul trei 
la etapa județeană a Concursului Național de 
Reviste Școlare) sau artistice (numeroase pre-
mii pentru desen și muzică). 

Din  19 până în 30 iunie, elevii clasei a VIII-
a și-au demonstrat competențele la matematică, 
limba română și limba maternă, comportându-
se exemplar. După cum au mărturisit elevii, su-
biectele au fost accesibile pentru ambele mate-
rii.

În cadrul probei de limba și literatura română 
au avut de identificat sinonime, de precizat rolul 
cratimei într-o structură gramaticală primită, de 
numit tipul de rimă și măsură, respectiv de recu-
noscut câteva figuri de stil. Textul argumentativ 
a presupus motivarea apartenenței la genul li-
ric a unui fragment din poezia Ploaie de Magda 
Isanos, iar cel  narativ s-a referit la prezentarea 
unei întâmplări petrecute în timpul unei între-
ceri sportive. 

La matematică, elevii au realizat calcule 
complexe, implicând cele patru operații de bază 
(înmulțirea, împărțirea, adunarea, scăderea) și 
formulele învățate la clasă pentru a afla lungi-

mea diagonalei unui cub, distanțele parcurse de 
câțiva alergători comparativ sau cât costă două 
kilograme de mere într-un context dat. Subiec-
tul al doilea a presupus rezolvarea unor cerințe 
de geometrie plană, iar în partea a treia, copiii 
au identificat aria și a volumului unei pirami-
de (această secțiune fiind dedicată geometriei în 
spațiu).

Proba orală de limba și literatura română de 
la Examenul de Bacalaureat a presupus  citirea 
unor texte literare și nonliterare cu voce tare, 
apoi rezolvarea unor cerințe privind  stilurile 
funcționale, elementele situației de comunica-
re identificate în text, dar și argumentarea unui 
punct de vedere.

De asemenea, au mai fost evaluate și 
competențele digitale ale elevilor pentru șapte 
domenii distincte (privind utilizarea computeru-
lui și organizarea fișierelor, editoarele de texte, 
informațiile și comunicarea, conceptele de bază, 
editoarele de calcul tabelar, bazele de date și 
prezentările), dar și capacitățile de a scrie, a citi, 
a vorbi și a asculta un text într-o limbă străină.

A trecut, se poate spune, încă o lună de vară 
cu temperaturi ridicate, atât în sufletele copiilor, 
din cauza emoțiilor simțite în timpul probelor, 
cât și în termometre, o lună plină de activități, 
de emoții și de reușite profesionale în cadrul Li-
ceului Tehnologic ,,Sf. Nicolae” din Deta.

Prof. Anca Luminiţa EFTENIE
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 Ovidiu DOțA - primarul comunei Topolovățu mare

ªcoala reprezin-
tă pentru unii din 

cursanții săi un prilej de bu-
curie, pentru aceștia fiecare 
an școlar însemnând o treap-
tă necesară din viața lor și 
un mijloc real de a absorbi 
ori îmbogăți noi cunoștințe.

Pentru dascălii școlii,    
fiecare an înseamnă un nou 
gest de apropiere de copiii 

care mâine le vor rosti cu cinste numele oriunde îi 
vor duce carierele ce le vor urma.

Mi-am dorit cu edilul comunei Topolovățu 
Mare domnul profesor Ovidiu Doța să axez dia-
logul nostru, din începutul său, pe realizările sale, 
nu puține de la preluarea mandatului. Dar dască-
lul din domnia sa a așezat școala pe palierul pri-
melor răspunsuri, urmând ca în numerele viitoare 
ale jurnalului nostru să ramificăm dialogul și spre 
alte domenii care privesc destinul comunei.

Domnule primar, în ziua Sfinților Apostoli Petru 
și Pavel stăm de vorbă în vorețul primăriei, nu că 
nu ne-ați fi omenit în clădire, dar îi tare fain aici.

4Mă bucur că vă simțiți bine la noi, și dacă 
Dumnezeu a vrut să ne întâlnim într-o astfel de 
zi, îngăduiți-mi să transmit, prin intermediul jur-
nalului interregional „Banatul”, tuturor celor 
care sărbătoresc onomastica numelui, un sincer 
La mulți ani!

Mi se pare mie, sau v-am prins pe picior de ple-
care?

4Da, sunt chiar pe picior de plecare, pen-
tru că azi, la Topolovățu Mic, avem ruga satului, 
unde frații Sicoe cu Giorgiana Necșa, nume cu-
noscute în cântecul bănățean, vor bucura gaz-
dele și goștii.

De când nu s-a mai făcut ruga în această 

așezare, domnule primar?
4Demult, domnișoară, tare demult, de mai 

bine de un sfert de secol! Oamenii locului au fost 
convinși că s-a pierdut această tradiție, o tradiție 
pe care iată,  astăzi, noi o reînnodăm.

Când spuneți „o reînnodăm”, faceți referire la 
cine?

4 Mă refer la implicarea Primăriei și a Consi-
liului Local al comunei noastre, care au suportat 
costurile, dar s-au îngrijit și de detaliile esențiale 
pentru buna desfășurare a acestei sărbători.

Dar, e bine de știut, că același efort  l-am 
făcut pentru toate localitățile comunei noas-
tre: Cralovăț, Ictar-Budinț, Iosifalău, Șuștra, 
Topolovățu Mare și Topolovățu Mic.

Ați participat la încheierea anului școlar...
4Da, categoric, cu atât mai mult era necesa-

ră prezența mea, cu cât eu mi-am păstrat o oră 
la clasele V-VIII, în vederea finalizării gradului I, 
o oră pe săptămână, dar necesară și dorită de 
mine și pentru că datorită ei am sentimentul că 
mai aparțin și școlii și, desigur, elevilor mei dragi.

A fost o participare diferită, numeric, de alți ani?
4Într-un fel da, au fost prezenți în acest an, 

pe lângă profesori și copii, și un număr mare de 
părinți. Merită cred consemnat că primăria co-
munei a oferit, firesc, în acest an, cărțile și di-
plomele cuvenite elevilor care s-au remarcat la 
învățătură și bună purtare.

Ați fost mulțumit de evoluția școlii, a elevilor? 
Este aceeași pe care ați lăsat-o dumneavoastră în 
perioada în care v-ați aflat la conducerea ei?

4Greu de spus; desigur, din punct de vedere 
material, da, este o evoluție, asta și pentru că, 
din poziția mea de azi, am acordat toată atenția 
care se cuvine școlii, gest pe care îl face orice edil 
conștient că școala e cea mai sigură investiție 
în viitorul unei comune. Și am făcut acest lu-

cru, ca un om care cunoaște bine necesitățile 
instituțiilor de învățământ, venind eu însumi în 
primărie de la catedră.

Oamenii comunei spun că ați sprijinit nu nu-
mai școala în sensul ei strict, ci și activitățile 
extrașcolare ale elevilor din comuna Topolovățu 
Mare...

4Da, dacă dânșii se referă la susținerea 
activităților sportive ale copiilor din comuna 
noastră, atunci da, au dreptate, am sprijinit 
construirea unui teren de sport sintetic, teren 
de care școala avea o nevoie reală, întrucât nu 
exista, până la facerea acestui teren, posibilita-
tea desfășurării în condiții optime ale orelor de 
sport.

Domnule primar, există și o școală căreia îi veți 
acorda în viitor un sprijin pentru că are nevoie de el.

4Da, și când spun acest lucru mă îndrept 
cu gândul spre școala din Ictar-Budinț, drept 
pentru care am depus în primăvară un proiect 
amplu, am mai făcut demersurile necesare și la 
Inspectoratul Școlar al Județului Timiș, reușind 
să sperăm acum că problemele acestei școli vor 
fi prinse într-un program de reabilitare. Dar eu, 
ca primar, aș fi făcut mai mult pentru această 
școală, dar acolo am întâmpinat o problemă des-
tul de spinoasă...

Care?
4Greu de crezut, dar atunci când am prelu-

at conducerea primăriei Topolovățu Mare și am 
început să mă interesez și de situația școlilor ei, 
am aflat că la școala despre care vorbim acum, 
cea de la Ictar-Budinț, nu există act de intabula-
re! Vă vine să credeți?

Am sentimentul cã mai aparþin ºi ºcolii ºi, desigur, elevilor mei dragi

Dialog consemnat de 
Roxana FURDEAN

- va urma -

A
amânat, adv.  = întârziat                               
arvăluc, s.n.  = aldămaș
armițâie  = taxă
a artui, vb.  = a pune ceva la loc
aizâmban, s.n. = tren
albiele, s.f.  = pudră de fardat
anțărț, adv.  = cu doi ani în urmă
arie, s.f.  = terenul gospodăriei unde se  
  depozitează ferajele
arvăluc, s.n.  = aldămaș
armițâie  = taxă

Greşeli gramaticale frecvente în limba română:
 „aşază”, nu „aşează”

Dragi elevi ai comunei Topolovățu Mare, 
vă invit să reflectați în acest număr al jur-

nalului nostru la realitatea că foarte mulți nu ştiu 
că verbul „a aşeza” se scrie, la persoana a treia, 
„aşază”, nu „aşează”.

De multe ori aud persoane care spun „i-ar pla-
ce” în loc de „i-ar plăcea”, fiind vorba de condi-

ţionalul optativ care se formează de la infinitivul 
verbului.

O altă problemă este pentru mulţi imperativul 
negativ care se formează tot de la infinitiv. „Taci!” 
– „Nu tăcea!” este corect, în loc de „Nu tace!”.

Un alt exemplu ar fi „Nu te complăcea într-o si-
tuaţie umilitoare!” în loc de „Nu te complace într-o 
situaţie umilitoare!”.

Prof. Roxana FURDEAN

Rubrica şcolii Vorbe d’ale noastre

Doua milenii în fiecare zi
La calendelele-aducerii aminte
Neamul meu nu poate viețui
Fără sfinți și fără oseminte.
Dacă nu erau din neamul meu
Îi luam din altele vecine
Unde se părea ce e mai greu

De purtat sfințenia mai bine.
Dupa ce Bizanțul a căzut
Toate numele se strămutară
În pământul nostru mai tăcut
Să rodească mila milenară.
Cât i-am plâns pe cei decapitați
Mănăstiri și ziduri părăsite
Le cunosc toți pruncii în Carpați
De la sânul maicii șoptite.

Pietrele lui Sfântul Constantin
Mucenicii tăi, Ierusalime, 
Cât am fost pe lume de străin
Nu mă știu înstrăinat de nime.

Două mii de ani neîntrerupt
În genunchi în nopți de priveghere
Tot ce alții au uitat demult
A viat la noi întru-nviere.

Sinaxar
Ioan ALExANDRU

Din cartea poeziei creştine Din albumul cu poze al 
primăriei

Domnul primar Ovidiu Doța, la întrunirea „Asociației 
Primarilor din Banatul Istoric”



17. iulie

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Astăzi, în cer, toţi sfinţii au îngenunchiat pentru noi
                                                †Ioan

                Mitropolit al Banatului Istoric

11 iunie, 2017. Ce zi! Astăzi Biserica lui Hris-
tos cea dreptmăritoare face pomenirea nu a unui 
sfânt, nu a doi, nu a zece, nu a o sută, nu a o mie 
de sfinţi, ci a tuturor sfinţilor. Mare sărbătoare este 
astăzi. Căci dacă „pomenirea dreptului este cu la-
ude”, pomenirea drepţilor şi a tuturor sfinţilor cu 
câtă laudă nu se face!

La ceasul când intrăm în comuna V.V. Dela-
marina, deasupra colinelor ce înconjură așezarea 
se aude doar cîntecul păsărilor deșteptate la bu-
curia zilei de primele raze ale soarelui. Străzile 
frumos îngrijite sunt semn că aici, mereu, de ani 
și ani, oamenii au știut să-și aleagă primarul. Îl 
însoțesc, ca o obișnuință a muncii ultimelor luni, 
pe președintele Uniunii Jurnaliștilor din Banatul 
Istoric, domnul Vasile Todi, în deplasarea sa, la 
Mănăstirea Petroasa Mare, ascultând în habita-
clu muzica lui Bach. Iubindu-l pe Bach, îl iubești 
pe Dumnezeu, crede dânsul și tot astfel crede și 
șoferul nostru, domnul Mihai.

E prima Duminică după Rusalii, numită și a 
Tuturor Sfinților, și azi Înaltpreasfințitul Părinte 
Ioan, Arhiepiscopul Timișoarei și Mitropolitul 
Banatului, va oficia Sfânta Liturghie la Mănăsti-
rea Petroasa Mare, care își sărbătorește cel de-al 
doilea hram. Ne afăm acolo atunci când Chiriar-
hul este întâmpinat de arhimandritul Simeon Sta-
na, exarhul mănăstirilor din eparhie, de ieromona-
hul Ștefan Mateș, starețul mănăstirii, de întreaga 
obște monahală, de primarul și viceprimarul co-
munei, de alte oficialități locale și de numeroși 
credincioși români și ucrainieni. Sfânta Liturghie 
va fi săvârșită de Părintele Mitropolit în fruntea 
unui sobor de preoți și diaconi, slujitori la mănăs-
tire și de alți preoți invitați din cadrul Protopopi-
atului Lugoj.

 „Binecuvântat să fie Dumnezeu, că astăzi pă-
mântul românesc rodește atâția sfinți în Biserica 

întemeiată de El, și astfel România rămâne o țară 
a prietenilor lui Hristos, a sfinților, a evanghelii-
lor vii, a icoanelor vii tocmite de Hristos, Fiul Lui 
Dumnezeu”, a spus Părintele Mitropolit în cuvân-
tul de învățătură în care care a evidențiat relația 
ce există între Dumnezeu și creștini, cei care Îi 
păzesc poruncile, și care sunt prieteni ai Mirelui.

Cum consemnam mai sus, la hram se află și 
număr mare de credincioși ucrainieni din parohia  
ortodoxă ucrainiană Petroasa Mare, Protopopia-
tul ucrainian din Lugoj, însoțiți de preotul paroh 
Viorel Mihai Brotnei. Comunitatea lor numără în 
prezent peste 70 de familii.

Mănăstirea Petroasa Mare este una din cele mai 
noi vetre monahale din Arhiepiscopia Timișoarei, 
fiind înființată în anul 1996, de monahia Mihaela.

La sfârșitul sărbătorii, cu blajinitatea iubirii, 
Părintele Mitropolit ne-a confiat: „Astăzi a fost 
o mare bucurie pentru noi, că ne-am putut ruga 
tuturor sfinților și cred că astăzi, în cer, toți sfinții 
au îngenunchiat pentru noi. Lucru foarte mare și 

o sărbătoare cu totul deosebită. Poate că niciodată 
în an, o mijlocire din partea sfinților mai plenară 
ca astăzi nu există. Astăzi Dumnezeu se bucură cu 
sfinții săi în cer și se bucură și de sfinții săi și de 
prietenii săi aici pe pământ.”

Cu ajutorul lui Dumnezeu se face 
rânduiala slujbelor

Vorbindu-ne despre această zi, Ieromonahul 
Ștefan Mateș, starețul Mănăstirii Petroasa Mare, 
a refăcut sucint traseul istoric al locașului mona-
hal: „În anul 2002, când mănăstirea a fost predată 
Mitropoliei Banatului, s-a format obștea mănăsti-
rii, puțini călugări fiind la început, dar, cu ajutorul 
lui Dumnezeu se face rânduiala slujbelor, Sfânta 
Liturghie, zilnic și mergem înainte cu o lumină în 
fața oamenilor de Sfânta Rugăciune.”

Trăim într-o comuniune frăţească

Întrebat despre parohia ucraineană al cărei pre-
ot paroh este, de la Părintele Viorel Mihai Brotnei 
am aflat că „localitatea noastră este una cu mai 
multe etnii, sunt ucraineni, români și chiar câte-
va familii de nemți, toți trăim într-o comuniune 
frățească, și ori de câte ori avem hramuri sau alte 
sărbători, și noi, ucrainenii venim la Sfânta Mă-
năstire și părinții de la mănăstire vin și ne ajută 
întodeauna, la orice le cerem ajutorul.

Îi mulţumesc Înaltpreasfinţitului Ioan!

Prezent alături de oaspeți și consătenii săi, pri-
marul comunei V.V. Delamarina, domnul Ioan 
Cardaș, ne-a spus: „Este cu adevărat o zi cu dublă 
semnificație. În această zi a „Tuturor Sfinților”, co-
muna noastră are deosebita onoare de a avea în mij-
locul oamenilor săi pe Înaltpresfințitul Părinte Mi-
tropolit Ioan. Ce își pot dori mai mult credincioșii? 
Îi mulțumesc Înaltpreasfințitului Ioan, prin inter-
mediul jurnalului interregional „Banatul”, al cărui 
președinte de onoare este, pentru cinstea făcută 
nouă în această zi.”

Ioan cel Bun e sfântul 
din pridvorul raiului bănăţean

La plecare, am consemnat și spusele domnului 
Vasile Todi: Dacă pentru Înaltpreasfințitul Ioan 
Banatul reprezintă pridvorul Raiului, eu vă asigur 
de un adevăr predictibil: „Ioan cel Bun, cum l-am 
numit la scurt timp după întronizarea sa, e sfântul 
din pridvorul raiului bănățean!”

Pe drumul de întoarcere acasă, astăzi, s-a împlinit 
prorocirea marelui proroc Isaia, care zice: „Veseleş-
te-te, cea stearpă, care nu năşteai. Astăzi, Biserica 
cea stearpă din păgâni prăznuieşte mulţimea cea ne-
numărată a sfinţilor săi. Astăzi Biserica cea stearpă 
din păgâni, logodită cu Hristos, a născut şapte, cum 
a zis, prin Duhul Sfânt, prorociţa Ana: „.ea stearpă 
va naşte de şapte ori.” (I Regi 2, 5). „Care-s cei şap-
te?” – se întreba părintele de venerată amintire Ilie 
Cleopa. Și tot el răspundea: „Dumnezeieştii Părinţi 
spun că toate cetele sfinţilor din ceruri şi toţi drepţii 
se împart în şapte cete. Întâi este Maica Domnului, al 
doilea sunt Apostolii, al treilea Proorocii, al patrulea 
Ierarhii, a cincea este ceata Mucenicilor, a şasea cea-
ta cuvioşilor Părinţi şi a şaptea ceata tuturor drepţilor 
celor din veac adormiţi.”

Pagină realizată de Roxana FURDEAN



18. iulie

 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Dumnezeu să binecuvânteze Vermeşul şi locuitorii săi!
Ion Iacob DAMIAN, Primar al comunei Vermeş

Început de vară, de la Sfântul Gheorghe, 
de când s-a încheiat frunza-n codru, 

câmpurile Banatului se cutremură de bucuria 
culorilor. Cea galbenă vestește pâinea noastră 
cea de toate zilele, cea verde în rotunjimi, ule-
iul binecuvântat, cea galben-verzuie cânepa. Și 
deasupra lor, liniștea cerului. În zori, așa cum 
îi place președintelui Uniunii Jurnaliștilor din 
Banatul Istoric, domnul Vasile Todi, am pornit 
spre comuna Vermeș, acolo unde domnul Ion 
Iacob Damian, prin dragostea cu care slujește 
obștea care l-a ales, arată tuturor celor ce trec 
pragul comunei că Vermeșul a îmbrăcat demult 
haina civilizată a Europei de apus.

Lăsăm în urmă Silagiu, satul așezat pe trei 
văi, purtând în gând tradiția sa viticolă, aureo-
lată prin Burgund. Denumirea celui mai repre-
zentativ vin al zonei mă duce departe, la Carol 
Quintul, omul despre care s-a spus tot și care 
toată viața s-a considerat a fi, înainte de celelal-
te titluri deținute, un prinț burgund. Carol, îm-
păratul care a călătorit o zi din patru și a dormit 
în cel puțin 3 200 de paturi!

Drumul spre Vermeș, panglică de asfalt prin 
pădurea maiestuoasă...

În dreptul Bisericii Creștine Baptiste „Be-
tel”, din Vermeș, lume, lume câtă frunză și iar-
bă. De înțeles, pentru cei care știu că azi, 18 
iunie 2017, se inaugurează noul Lăcaș de În-
chinăciune.

Intrăm; în interiorul bisericii, domnește or-
dinea, curățenia și... simplitatea, simplitatea 
care te apropie de Dumnezeu.

*
Pentru început, rugăciunea rostită la mi-

crofon de domnul Ilie Milutin, președintele 
Comunității Baptiste din județul Caraș-Severin. 
Lui îi va urma pastorul Comunității Baptis-
te din Vermeș, Ionuț Trufan, rostind cuvântul 
de deschidere și bun venit. Apoi, cuvântul de 

salut al pastorului Gigi Negrea, al celui rostit 
de pastorul Petrică Cioloca și mesajul biblic al 
pastorilor Petrica Buliga și Ilie Tinco. Pe par-
cursul celor 3h și 15′, programul a fost nuanțat 
cu admirabile momente de poezie, interpretată 
de tinerii prezenți și cu bine alese piese corale.

La finalul programului, invitat la micro-
fon, președintele Uniunii Jurnaliștilor din 
Banatul Istoric, domnul Vasile Todi și-a în-
cheiat alocuțiunea astfel: „Dacă Biserica Cato-
lică și-a certificat imensa-i autoritate prin sabia 
împăraților, iar ortodoxia prin umilință și mi-
rul ascultării, atunci Biserica Creștină Baptistă 
face prozeliți cu îngerul întrajutorării.”

*
În ordine creștină, ieșim din Biserică, invitați 

la o agapă frățească, prilej pentru mine de a 
consemna câteva impresii... „la cald”:

„Slavă lui Dumnezeu, că azi, după doi ani de 

la începerea construcției, cu ajutorul domnului 
primar și nu numai, Biserica noastră este gata și 
plină de oaspeți din tot Banatul”, ne spune vădit 
emoționat domnul Negrea din Vermeș.

*
Apropiindu-se de microfon, un vermeșean 

din moși-strămoși, domnul Pavel Jivan, s-a ară-
tat convins că „Dumnezeu și-a arătat slava în 
facerea acestei minunate lucrări. Lucrare gân-
dită în urmă cu șapte ani, într-o zi de iarnă ge-
roasă și definitivată cu sprijinul administrației 
locale, a celei județene și nu în ultimul rând al 
administrației centrale. Mă bucură în mod de-
osebit – a mai spus domnia sa – prezența tine-
rilor cărora dorim să le oferim clădirea veche 
pentru spectacole ample și cursuri de limbi 
străine. Dar nu vreau să închei, înainte de a 
ruga pe Domnul Dumnezeu să binecuvânteze 
pe toți cei care se implică în editarea jurnalului 
interregional „Banatul”.

*
Invitându-l la microfon pe domnul Ionuț 

Trufan, pastorul Bisericii Babtiste „Betel” 
din Vermeș și amfitrion în această zi de alea-
să sărbătoare spirituală. Ionuț Trufan, află, este 
născut într-o zonă martir al tristei Românii, în 
Maramureș, mai exact în Sighetul Marmației, 
acolo unde, în urmă cu 89 de ani, s-a născut 
unul din puținii laureați ai Premiului Nobel 
pentru Pace: Elie Wiesel. Evreu desigur, ase-
meni majorității laureaților acestui premiu atât 

de râvnit. Ionuț Trufan a terminat studiile uni-
versitare la Oradea, iar din anul 2011 e pastorul 
acestei minunate comunități baptiste. În dialo-
gul nostru, domnia sa a ținut să evidențieze că 
„această zi a fost pregătită din momentul în care 
am gândit conturul clădirii, anticipând prezența 
acestui număr imens de participanți. Și pentru 
că această zi este o zi a bucuriei, o zi a bucuriei 
pentru cei peste 100 de membri ai comunității 
noastre, pentru oamenii locului, dar și pentru 
autoritățile locale care se bucură de ajutorul, 
împlinit, pe care ni l-au acordat. De aceea, re-
pet, primăria comunei Vermeș ne-a ajutat din 
toate punctele de vedere. Țin, totodată, să asi-
gur locuitorii comunei că ne rugăm pentru toți 
consătenii la serviciile noastre de evangheliza-
re.” „Ce trebuie să înțelegem prin aceste servi-
cii de evanghelizare?” „Serviciile de evanghe-
lizare sunt acele servicii în care, într-un mod 
special, ne adresăm prietenilor, preocupați fiind 
de sufletul lor, de problemele lor, de situațiile 
cu care se confruntă, ne rugăm pentru ei, dorin-
du-ne să purtăm împreună poverile lor.”

*
Domnul primar Ion Iacob Damian a găsit 

răgazul, fapt pentru care îi mulțumim, și pen-
tru un scurt dialog cu noi: „Inaugurarea acestei 
frumoase biserici, ne-a spus edilul vermeșean, 
mă duce cu gândul la un adevăr cu valoare de 
postulat, spus nu demult de Mitropolitul Bana-
tului, Înaltpreasfinția Sa Ioan: «Cu cât mai mul-
te biserici, cu atât mai puține pușcării.» Iată de 
ce îi felicit pe toți cei care au putut, într-un timp 
scurt, să construiască acest Lăcaș de Închină-
ciune. Dumnezeu să binecuvânteze Vermeșul și 
locuitorii săi!”

Soarele a trecut deasupra Vermeșului și în 
sala mare a „Casei Naționale” oamenii se bucu-
ră. O bucurie plină ochi de ea însăși.

Sara Jivan recitând la vârsta la care viața e poezie

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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 oaia 
de Coºteiu

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Ilie TODAșCă - primarul comunei Săcălaz

Un răsărit de vitra-
liu mă întâmpină 

la ceasul când se întâmplă 
intrarea mea în comuna 
Coșteiu. Și ziua ne salută 
cu fluturi și păsări, purtând 
între norișorii argintii din 
înaltul cerului o fărâmă de 
bucurie. E, cum spunea ci-
neva, o lume a leagănului 
de vânt, cu vară multă și 

fermecată, în care stelele nu dorm și se lasă nu-
mărate și trase de cozi. O zi a iubirii de oameni, 
a vieții, o sărbătoare a bucuriei fragede, în care 
neliniștea doarme sau încă nu s-a născut.

În această zi, îl întâlnim, într-un scurt po-
pas, chiar în dreptul primăriei, pe domnul Ilie 
Todașcă, primarul comunei Săcălaz. Comună 
pe lângă care se află și orașul Timișoara. Pe 
acest prieten al jurnalului nostru și membru 
fondator al Asociației Primăriilor din Banatul 
Istoric, îl invităm la un scurt dialog.

Nu vă întrebăm de unde veniți și nici încotro 
vă îndreptați. Vă întreb, însă, de când nu ați mai 
trecut prin comuna Coșteiu.

4E firesc să îmi puneți această întrebare, 

cunoscând faptul că noile posibilități de de-
plasare rutieră descongestionează mult tra-
ficul prin comună sau prin apropierea ei. Dar 
am venit nu demult la Coșteiu, la una din adu-
nările Asociației Primăriilor din Banatul Istoric. 
Coșteiul cu cei patru sute de ani de atestare 
documentară este una din comunele fruntașe 
ale Banatului de pustă. Iar de la venirea dom-
nului Petru Carebia, la conducerea primăriei, 
Coșteiul a cunoscut o dezvoltare reală, pe 
multiple planuri.

Anume?
4Dragă, e suficient să amintesc de An-

samblul Artistic „Florile Stăvilarului”, pentru a 
exemplifica real considerația mea. Sigur, acest 
ansamblu, tinerii săi componenți, au avut spri-
jinul unui om extrem de inimos, al doamnei Lili 
Carebia, soția domnului primar, pentru care, 
fără exagerare, ansamblul reprezintă a doua 
sa casă. Chiar la întâlnirea de care am amin-
tit, am avut bucuria de a vedea pe câțiva din 
membrii ansamblului, în evoluție artistică.

Vorbeați de „multiple planuri”...
4Da, analizați cu ochi obiectiv natura dru-

murilor, a numărului de kilometri asfaltați, 
starea reală a rețelei de canalizare cu apă a 

comunei și nu în ultimul rând, reabilitarea Că-
minelor Culturale, pentru a avea, dintr-o suc-
cintă enumerare, dimensiunea activității aces-
tui primar.

Ca o comună să aibă cabinete medicale, 
farmacie umană și sanitar veterinară, cabinet 
stomatologic, etc., e nevoie să fie gospodări-
tă cu simț de răspundere. Cum și este astăzi 
Coșteiul. Și te rog să reții că nimic din ce am 
spus aici nu este o laudă, ci o evidențiere su-
mară, în cadrul dialogului nostru a ceea ce s-a 
realizat aici, în acești ani.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru ama-
bilitatea de a sta de vorbă, vorbele noastre re-
găsindu-se în numărul din această lună al jur-
nalului interregional „Banatul”

4Vă mulțumesc și eu, cu atât mai mult 
cu cât sunt un cititor atent al acestei reviste, 
unice – dacă nu mă înșel – în țara asta. Ce nu 
înțeleg totuși, dacă nu vă supărați...

Nu, nu mă supăr.
4Este absența Săcălazului din paginile 

sale. Și spun asta cu gândul că poate va citi și 
președintele dumneavoastră, domnul Vasile 
Todi, această nedumerire a mea.

De la venirea domnului Petru Carebia, Coºteiul a cunoscut o dezvoltare realã, pe multiple planuri

 Chiar şi maşinile de tuns iarba...
Sfatul medicului

Potrivit Organizaţiei Mondiale a Sănătăţii, 
limita sunetului considerată acceptabilă 

este de maximum 80 de decibeli şi face referinţă 
la poluarea fonică din oraşe, adică zgomotul stră-
zii. Statisticile întocmite de aceeaşi organizaţie au 
arătat că expunerea pe termen lung la aceste ni-

veluri ridicate de zgomot poate duce la creșterea 
tensiunii arteriale, apariţia depresiilor sau chiar a 
infarctului miocardic.

Chiar și o maşină de tuns iarba, din punctul de 
vedere al zgomotului pe care îl produce, aparatul 
emite mai mult de 80 de decibeli. În comparaţie, 

organismul uman suportă fără probleme un nivel 
de 20-30 de decibeli, iar tot ce depăşeşte această 
măsură este perceput ca obositor şi stresant.

Prinşi în gălăgia stradală de zi cu zi, muzica ar 
putea, cu uşurinţă, să fie cea mai bună metodă de 
destresare.

Dragi elevi ai școlii comunei Coștei, nu îmi pare lipsit de interes 
să vă rog să rețineți că, dintre laureații premiului Nobel, 96 de 

fizicieni, 94 de chimiști și 108 medici se declară creștini practicanți.
Adică două treimi dintre cei care au primit premiul Nobel pentru 

științe exacte sunt creștini! Cred în eternitatea divină! Și încă 35 de fi-
zicieni (din 52), 30 de chimiști (din 35) și 31 de medici (din 52) dintre 
laureații Nobel sunt evrei credincioși autodeclarați.

Geniile cred în Dumnezeu…
Rubrica şcolii

A văzut lumina zilei la data de 11 decembrie 
1954 în comuna Coştei, judeţul Timiş, din 

părinţii Ioan şi Ana Cerbu. A absolvit pe rând: Şcoala 
generală clasele I - VIII în Coştei (1961-1969), Se-
minarul Teologic din Caransebeş (1971-1976)  apoi 
Institutul Teologic de grad Universitar din Sibiu 
(1977-1981), obţinând titlul de licenţiat în teologie - 
sesiunea iunie 1981, cu lucrarea Monografia parohi-
ilor Coştei, Sîlha, Păru şi Hezeriş, sub coordonarea 
preotului prof. dr. Mircea Păcurariu. În perioada sep-
tembrie 1976 - iunie 1977, a satisfăcut stagiul militar 

cu termen redus în oraşul Bistriţa, jud. Bistriţa-Năsăud.
A fost hirotonit diacon şi apoi preot, cu data de 1 iulie 1982, pe seama pa-

rohiei Cliciova din protopopiatul Făget, unde şi-a desfăşurat activitatea pasto-
ral-misionară şi gospodărească până în anul 1989. Începând cu 1 iunie 1989 a 
fost transferat la cerere în parohia Coştei (satul natal) din Protopopiatul Lugoj.

Realizările au fost multiple în parohia Coştei, pe plan administrativ- bise-
ricesc, economic şi cultural, toate culminând cu finalizarea lucrărilor capitale 
atât la biserică, cât şi la casa parohială în anul 1998, dată la care s-au aniversat 
100 de ani de la construirea bisericii, aşezându-se pentru prima dată Sfintele 
moaşte în Prestolul Sfântului Altar în cadrul unei liturghii arhiereşti oficiată 
de ÎPSS Nicolae Corneanu, Mitropolitul Banatului.

Cu acest prilej a primit cea mai înaltă distincţie preoţească, aceea de ico-
nom stavrofor.

Începând cu data de 1 martie 2000 a fost numit în funcţia de Protopop 
Ortodox al Lugojului.

Ioan Cerbu
Personalităţi ale satului nostru

Tarifele de utilizare și de trecere pe rețeaua de autostrăzi și drumuri 
naționale din România, respectiv rovinietele, cu o valabilitate de o 

zi, s-au majorat de la 2 la 4 euro (inclusiv TVA), începând de marți, 4 iulie, 
pentru vehiculele destinate transportului de persoane, categoria G, informea-
ză Compania Națională de Administrare a Infrastructurii Rutiere (CNAIR).

„CNAIR SA informează utilizatorii rețelei de drumuri naționale și auto-
străzi din Romania că la data de 04.07.2017, ora 00:00, intră în vigoare pre-
vederile Ordonanței de Urgență a Guvernului nr. 44/2017 pentru modificarea 
Anexei nr. 1 la Ordonanța Guvernului nr. 15/2002 privind aplicarea tarifului 
de utilizare și a tarifului de trecere pe rețeaua de drumuri naționale și auto-
străzi din România.

Prin Ordonanța menționată a fost modificat nivelul tarifului rovinietei cu 
valabilitate de 1 zi aferent categoriei G - vehicule de transport persoane cu 
mai mult de 9 locuri pe scaune (inclusiv conducătorul auto) și maximum 23 
locuri pe scaune (inclusiv conducătorul auto), din 2 Euro, inclusiv TVA, în 4 
Euro, inclusiv TVA”, se arată într-un comunicat al CNAIR.

S-a scumpit rovinieta
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Niciunei femei nu i-a mai fost permis să 
urce pe acest munte de 1.000 de ani

Înformaţia de călătorie

Cei care intenționați să vizitați mănăstirile de pe muntele Athos, este 
bine să știți că la cele 20 de mănăstiri, cocoțate de secole întregi pe 

stâncile înalte deasupra Mării Egee, acolo unde călugării își petrec majori-
tatea timpului în rugăciune şi sunt total izolați de lumea exterioară, accesul 
femeilor este interzis.

Niciunei femei nu i-a mai fost permis să urce pe acest munte de peste 
o mie de ani.

Această interdicţie împotriva femeilor se extinde și în cazul animale-
lor, cu excepţia pisici-
lor care dau o mână de 
ajutor la alungarea ro-
zătoarelor. Singurul ali-
ment pe care îl importă 
călugării este brânza - 
deoarece provine de la 
vaci. În rest, își iau pro-
pria hrană de pe insulă.

Ciudat, atâta timp 
cât acest loc este cunos-
cut și ca Grădina Maicii 
Domnului.

Crinel IGnAT - pastor şi consilier local

Cu domnul Crinel 
Ignat, pastor al Bi-

sericii Baptiste din comuna 
Birchiș, v-ați mai întâlnit în 
paginile jurnalului interre-
gional „Banatul”. Un om 
a cărui apropiere de cultul 
Baptist, și hotărârea de a 
rămâne în acest cult, s-a 
produs atunci când a înțeles 
Adevărul Scripturii. Un om 

modest, un interlocutor amabil și un bărbat al 
cetății, care se află la al cincilea mandat de consi-
lier local. Un familist înconjurat de dragostea fa-
miliei pe care o sfințește cu respectul și iubirea sa.

Domnule Crinel Ignat, ne cunoaștem de ceva 
vreme și nu v-am întrebat dacă sunteți căsătorit; 
dacă aveți copii...

4 Da , sunt căsătorit și Dumnezeu mi-a bine-
cuvântat căminul cu trei fete de care sunt mân-
dru!

Într-o biserică baptistă, misiunea primară a 
pastorului este să predice, dar se întâmplă ca, în 
biserici mai mici, pastorul să facă vizite în familii 
ori membrilor bolnavi aflați în spital, dar și celor 
care urmează să devină membri (în special celor 
care încă nu au mărturisit credința). Dumneavoas-
tră faceți astfel de vizite?

4Chiar dacă predicarea Cuvântului Lui Dum-
nezeu este misiunea principală a pastorului , fără 
astfel de vizite lucrarea pastorală n-ar fi comple-
tă, indiferent de mărimea bisericii. Vizitele, la 
fel ca și predicarea sunt extrem de importante, 
pentru că te ajută să te apropii mai mult de oa-
meni, să-i cunoști și să le cunoști problemele și 
greutățile cu care se confruntă, să-i ajuți, să le 
dai sfaturi, să-i încurajezi, să te rogi împreună cu 
ei și pentru ei,etc.

Din perspectiva demnității locale, pe care 
ați dobândit-o prin votul oamenilor, care ar fi 
prioritățile cardinale pe care le solicită comuna 
dumneavoastră azi?

4În comuna noastră s-au fșcut multe lu-
cruri bune și frumoase, dar cu siguranță mai 
sunt multe de făcut. Din punctul meu de vedere 
prioritățile cardinale pe care le solicită comuna 
noastră, ca să folosesc cuvintele dumneavoas-
tră, ar fi :

- rețeaua de apă și canalizare, de care comu-
na noastră are mare nevoie.

- reabilitarea sediului administrativ al primăriei.
- asfaltarea drumului Căpâlnaș - Groși (Timiș). 

Subliniez faptul că drumul acesta leagă două 
localități, două comune și două județe.

- atragerea de investitori și crearea de locuri 
de muncă.

- proiecte prin care să atragem fonduri euro-
pene.

Mă opresc doar la acestea, chiar dacă sunt 
mai multe.

 Domnule Ignat, și într-o casă sunt mereu multe 
de făcut... În ce relații se află pastorul Crinel Ignat 
cu primarul comunei? Dar consilierul?

 4Foarte bună întrebarea. Domnul primar 
este în primul rând un OM... un om de calitate și 
cu o inima aleasă, și cu asta cred că am spus totul.

 Da, aveți dreptate. Tot astfel este perceput 
și de omologii săi din „Asociația Primarilor din 
Banatul Istoric”.

Ei bine, cu un astfel de om, atât pastorul, 
cât și consilierul Crinel Ignat se află în relații nu 
bune... ci foarte bune !

Nu sunt puține momentele când stăm de vor-
bă, ne sfătuim, ne consultăm cu privire la cele 
spirituale, dar și cele materiale, adică la nevoile 
oamenilor.

 Care sunt proiectele, cele mai importante desi-
gur, care s-au împlinit în acești ani?

 4Multe proiecte au prins contur în toți 
acești ani, nici nu știu pe care să le enumăr. Aș 
menționa câteva  cum ar fi:

- am reușit să asfaltăm aproape toate drumu-
rile și străzile  din cele patru sate aparținătoare 
comunei noastre.

- au fost reabilitate cămine culturale, școli și 
grădinițe.

- au fost amenajate parcuri și terenuri de 
sport,etc. Și lista ar putea continua...

Cu ce mesaj ați dori să încheiem acest dialog 
al nostru?

 4Vreau să-i asigur pe toți cetățenii comunei 
că facem tot ce putem pentru binele lor și binele 
întregii comune , dându-ne toată silința să facem 
comuna să arate ca  și o comună europeană, din 
toate punctele de vedere.

Și dacă tot am amintit de Biblie în acest inter-
viu, aș vrea să închei cu un îndemn pe care-l gă-
sim în paginile ei: „Încolo, frații mei, tot ce este 
adevărat, tot ce este vrednic de cinste, tot ce 
este drept, tot ce este curat, tot ce este vrednic 
de iubit, tot ce este vrednic de primit, orice fap-
tă bună și orice laudă, aceea să vă însuflețească. 
(Filipeni 4 : 8 )

La ceasul la care soarele coaboară ostenit 
deasupra pădurilor mocioneștilor, încheiem și 
noi dialogul nostru. Departe, din fluierul unui 
cioban, se înfiripă o melodie domoală, caldă. 
Asemeni sufletului birchișan. Proptit de ușciorul 
ușii casei lui din apropierea primăriei, un băr-
bat înalt și spătos ne urează „drum bun”. Își 
însoțește urarea cu un zâmbet. Și zâmbetul acela 
părea că vrea să spună cu un fel de stânjeneală: 
„Mai poftiți pe la noi!...”

Domnul primar este în primul rând un OM!   

 Important 
pentru proprietarii de tractoare!

Dreptul dumneavoastră

S-a publicat în Monitorul Oficial! Conducerea pe drumurile publi-
ce a unui tractor neînregistrat, de către o persoană care nu are de-

loc permis de conducere nu este la acest moment considerată o infracțiune 
în legislația penală, potrivit unei lămuriri pe care a oferit-o în aprilie Înalta 
Curte de Casație și Justiție (ICCJ) și care a intrat în vigoare începând din 
27 iunie a.c., după ce a fost publicată în Monitorul Oficial.

Curtea a concluzionat că nu se poate subînțelege că textul infracțiunii 
de conducere fără permis se referă și la tractoare.

ÎCCJ a decis că nu reprezintă o infracțiune conducerea pe drumurile pu-
blice a unui tractor (agricol sau forestier) neînregistrat, de către o persoană 
care nu are deloc permis 
de conducere.

Curtea a stabilit că 
nu se poate subînțelege 
că textul infracțiunii de 
conducere fără permis 
se referă și la tractoa-
re, din moment ce nu o 
face. Decizia ICCJ a de-
venit obligatorie, fiind 
publicată în Monitorul 
Oficial.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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Industria apei, încotro?
Prof. dr. Ilie VLAICU, Director Aquatim 

Privită din 
afară, in-

dustria apei ar pu-
tea părea una lipsi-
tă de probleme: apa 
curge, lucrurile… 
merg bine. Din ne-
fericire, nu e deloc 
așa. Oportunitățile 
pe care indus-

tria apei ar putea să le ofere nu sunt susținute cu 
inițiative legislative, cu o strategii bine elaborate 
ori un master plan național. Iar o privire asupra 
momentului finalizării Programului Operațional 
Sectorial Mediu este, credem, concludentă.

Operatorii regionali au de suportat corecții fi-
nanciare mari pentru proiectele asumate (ca agenți 
de investiții ai statului român) și cheltuieli neeli-

gibile semnificative, iar pe o bună parte dintre ei 
îi pândește insolvența. Consultanții și proiectanții 
care au intrat în jocul prețului cel mai mic au pier-
deri financiare importante și, forțați de împreju-
rări, și-au perfecționat mai degrabă partea juridi-
că, decât cea tehnică. Firmele de construcții sunt 
penalizate, multe au intrat în insolvență, iar pe 
destule le pândește falimentul, în cazul în care nu 
a venit deja. Unii vor rămâne „în viață”, cu prea 
puține resurse însă pentru proiectele din Progra-
mul Operațional Infrastructură Mare (POIM), 
„urmașul” POS Mediu.

Ministerele și autoritățile de resort, implicate 
în investițiile mari din domeniul apei, sunt evazi-
ve atunci când apar… neclarități. Expuși la riscuri, 
oamenii valoroși părăsesc sistemul. Autoritățile 
de reglementare, în lipsa unei strategii cu terme-
ne concrete, aleg să se focalizeze pe subiecte di-

verse. Compartimentele de control par a fi marii 
câștigători, ca deținători ai adevărului absolut, 
mai ales că este vremea controalelor.

Imaginea arată, iată, ca după un război din care 
„combatanții”, cei direct implicați în implementa-
rea investițiilor, au ieșit epuizați și demoralizați. 
Dacă lucrurile nu se vor schimba, finalul POIM 
e ușor de intuit. După ce toate investițiile vor fi 
fost făcute de către companiile de apă, societăți 
cu capital integral românesc, acestea vor fi fali-
mentate din cauza „managementului prost”, vi-
novat de corecțiile și neeligibilitățile aplicate, și 
vor fi… privatizate, fiindcă așa e moda la noi. Iar 
autoritățile, acum foarte vigilente și bătăioase, vor 
fi, ca prin minune, învinse de responsabilitatea 
totală a managementului privat. Apa va curge în 
continuare, dar cu alte costuri pentru populație. 
Mult mai mari.

Mulţumesc managementului şi domnului director Ilie Vlaicu pentru implicarea 
directă în această acţiune

Constantin Fîşcu

Este vară, este cald, este soare… Ce poate 
fi mai potrivit pentru a ieși în aer liber și 

a  face un pic de mișcare, de a socializa și de a ne 
relaxa după o zi de muncă.

Noul campionat de mini-fotbal Aquatim, orga-
nizat de managementul și sindicatele societății, a 
fost ocazia potrivită de destindere pentru zilele de 
început de vară.

Au participat 8 echipe, împărțite în două gru-
pe de câte 4, iar la finalul meciurilor din grupe, 
primele două din clasament s-au calificat în se-
mifinale, și anume STA Bega, Epurare, SMIR și 
sucursala Buziaș. Alex Miclea, din echipa STA 

Bega, cel mai tehnic jucător al campionatului, a 
declarat: “A fost un turneu de fotbal reușit, foarte 
bine organizat. Mulțumim organizatorilor și con-
ducerii pentru că, în fiecare an, ne oferă șansa, 
nouă, colegilor, să socializăm, să ne cunoaștem 

mai bine.”
Constantin Fîșcu, reprezentant al sindicatului 

și un mare susținător al campionatului, este, de 
asemenea, de părere că sportul și manifestările 
de acest fel întăresc spiritul de echipă și îi poate 
ajuta pe salariații firmei să lucreze mai bine îm-
preună: “Mă bucur că prin mișcare sportivă am 
reușit să aducem mai aproape de noi, de colecti-
vul nostru, colegii de la sucursale, că am reușit 
să ne cunoaștem mai bine, să ne împrietenim… 
Mulțumesc managementului și domnului director 
Ilie Vlaicu pentru implicarea directă în această 
acțiune, implicare pe care contăm și pe viitor. Fe-
licitări câștigătorilor și tuturor participanților!”

Călin CĂPÂNTALĂ

Doi ani de alergat împreună 
pentru spitalul tuturor copiilor!

Cine s-ar fi gândit că o idee originală – greu 
asimilabilă, în debut,  uneia cu reuşite certe 

–  poate genera în jurul ei un veritabil trend civic 
naţional, demn de o ţară vestică?! Cum cine? Nişte 
români deştepţi, inimoşi şi neobosiţi, decişi să nu 
se mai lupte inutil cu un sistem de sănătate greoi, 
ci…să construiască unul nou, aşa, ca-n Vestul acela 
mult râvnit!

Vorbim despre Asociaţia 1 Leu, cea care a preluat iniţiativa construirii unui spital pentru toţi copiii 
României, în fapt a primului centru medical independent de oncologie şi hematologie pediatrică. Asoci-
aţia a propus tuturor celor care doresc să se implice în acest proiect să doneze măcar… 1 leu dacă nu mai 
mult şi să devină parte a ideii inedite „Alerg pentru spitalul copiilor” , în fapt o campanie de sport în aer 
liber, mişcare şi socializare, în lungul şi latul ţării.

De la startul campaniei, se împlinesc deja doi ani. Perspectivele sunt optimiste, rezonanţa e deja una 
majoră.

În această perioadă, Asociaţia 1 LEU a strâns peste 550.000 de lei! Puţin? Nici vorbă! Nicio idee 
importantă nu s-a materializat, vreodată, uşor şi-apoi campania nu are termen limită. Are doar oameni 
capabili în spate şi multă voinţă.

Pentru toate aceste motive şi încă pe atât, Aquatim SA a decis să fie partener de nădejde, a oferit apă 
proaspătă sportivilor participanţi în acţiunile din Timişoara, promoţionale şi o platformă media de expri-
mare, pe pagina noastră www.aquatim.ro, respectiv în publicaţia lunară Aquaştiri.

Crenguţa RADOSAV

Managementul apei 
în Israel

Loredana LEORDEAN

În Israel, tarifarea progresivă a consumu-
lui casnic încurajează populația să econo-

misească apa și ajută la recuperarea cheltuielilor 
cu investițiile? Domnul George Crisia, inginer 
chimist în cadrul Aquatim și membru al delegației 
Asociației Române a Apei care a vizitat Israelul 
recent, la invitația companiei naționale Mekorot, 
aduce câteva precizări interesante în acest sens: 
„Pentru mai puțin de 3,5 mc/persoană pe lună, 
tariful este de 2,3 dolari americani, iar pentru un 
consum mai mare, de 3,7 dolari. Tarifarea progre-
sivă a consumului casnic încurajează populația să 
economisească apa și ajută la recuperarea chel-
tuielilor cu investițiile”, explică domnul George 
Crisia.

Și tot de la dânsul, aflăm că în Israel „combinația 
dintre desalinizare, refolosirea apei uzate epurate 
și irigarea eficientă au condus ieșirea țării din li-
mitarea dată de contextul climatic-regional”.
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„feRicită ŢaRa  caRe poate să aibă un pRim-ministRu nebun”

Avem umor. Din acest motiv, vom 
fi mereu prezenți în această parte 

a lumii. Sigur, ca o chiftea cu cianură la 
masa oricui vrea să ne cumpere. Dar avem 
umor. Dovadă că mereu alegem în fruntea 
țării oameni de care să putem râde, în văzul 
lumii, după pofta inimii. Cu mult înainte de 
Udrea, de Androneasca, de Olguța, ori de 
Vrânceanu fostă Firea actuală Pandele, a 
existat un caz celebru în secolul nostru, în 
politica românească.

 E vorba de unul din oamenii cei mai 
importanți pe care i-a avut Partidul Național 
Liberal. În 1908, în noiembrie, fiind prim-
ministru Dimitrie Alexandru Sturdza-
Miclăuşanu, la un consiliu de miniștri, s-a 
băgat sub masă și a început să-i ciupească 
pe miniștri de pantaloni. Cu mare greutate, 
regele Carol, care ținea la el pentru că 
îi săruta mâna la ceremoniile oficiale, a 
acceptat ca el sa fie dus la Paris, la Charcot 
– care la vremea aceea era cel mai renumit 
neurolog al lumii. Doctorul Charcot l-a 
examinat foarte atent și pe urmă i-a întrebat 
pe cei care îl aduseseră acolo: „Ce funcție 
îndeplinește acest domn în țara lui, în 
România?” Însoțitorii zic: „Prim-ministru”! 
„Dar de câtă vreme este prim-ministru?” „În 
ultima vreme, de doi ani, dar a mai fost încă 
vreo 10 ani…” „Pai, zice doctorul Charcot, 
omul ăsta este nebun de chiar 10 ani!” Și a 
adăugat franțuzul - ca pentru el - : „Fericită 
țara – care poate să aibă un prim-ministru 
nebun și îl ține zece ani!

Românii știau că Sturdza e „vesel” de 
când s-a dus la o întâlnire politică importantă 
la Palatul Regal unde a îngenunchiat în 
faţa majordomului cu fireturi şi ţinută 
impunătoare, implorîndu-l: „Sfinte Petre, 
dă-mi cheile Raiului!”. Știau românii, dar 
nefiindu-le de ajuns un prost al satului, 
vroiau și un nebun al țării. Dar ce valuri 
devastatoare prăvale mareea istoriei atunci 
când o tratezi cu indiferența râsului.

*
Da, ne place să râdem; de alții și uneori, 

chiar de noi.Pe toți cei de care nu am 
putut râde, în văzul lumii, i-am sacrificat. 
Aviz amatorilor de putere! Dacă încearcă, 
prin alegeri libere, să ne convingă că sunt 
suficient de nătărăi pentru a fi aleși în fruntea 
țării, ca pe urmă să ne dovedească contrariul, 
s-ar putea să aibă soarta acelora de care am 
râs pe ascuns.

*
Acum însă, nu avem de ce râde. Liviu 

nu e nici nebun, nici prost. E... scorpion! Și 
vorba unui vecin al meu: „Domnule, ăsta cu 
mustața mincinoasă o să ne pună capac!” Mă 
uit atent la vecin; părul albit de ani, obrazul 
ras „la sânge”, mustața albă, tunsă cu grijă 
habsburgică, parcă-l văd și-l aud pe Banța lui 
Sorescu: „Mă fine, am auzit eu că ăla, fir-ar 
al dracului, mă, s-a pus în capul trebii! Să 
vezi acum ce ne face.”

Oameni buni, de Liviu Dragnea vă 

sfătuiesc să râdeți pe ascuns...
*

 Însăilând aceste rânduri, cu convingerea 
că gena umorului e bine așezată în ADN-
ul românului, îmi amintesc că în primăvara 
anului 1931, când Iorga fusese chemat la 
cârma guvernului, apărea la Iași, într-o 
plachetă, culegerea de epigrame ale lui 
Păstorel, ilustrată cu umbre chinezești de 
Ion Sava și cu titlul: Strofe cu pelin de mai, 
contra Iorga Neculai. Or, taman atunci, tatăl 
lui Păstorel, avocatul Oswald Teodoreanu, 
era să fie propus pe lista guvernamentală ca 
argetoianist, la Senat. Alarmat, tatăl autorului 
ridică tot stocul de cărți din librăriile ieșene 
și așteaptă cu inima strânsă sosirea la Iași 
a susceptibilului prim-ministru. Prevăzător, 
Oswald Teodoreanu dispuse retragerea cărții 
fiului său și de pe alte piețe, dar se temea 
că un exemplar va fi căzut în mâinile prim-
ministrului, căruia nu-i plăceau glumele 

p e  s o c o t e a l a 
sa și mai ales 
epigramele.

S o s i n d  l a 

Iași ,  Iorga se 
arătă prietenos 
c u  b ă t r â n u l 
Te o d o r e a n u , 
s e m n  c ă  n u 

citise cartea.
Ei bine, la un an de la venirea la putere, 

i s-a prezentat premierului, printre altele, o 
listă de scriitori ce urmau să fie decorați. Pe 
listă figurau și cei doi copii ai lui Oswald 
Teodoreanu: Ionel și Păstorel. Aflând, 
între timp, de volumul cu cele una sută de 
epigrame necruțătoare, premierul șterse 
numele blajinului Ionel, încredințat că 
acesta era epigramistul și acordă vinovatului 
decorația. Mult au mai râs românii și atunci 
de cel care, ca prim-ministru, a confirmat 
zicerea că geniul e adeseori o abatere de la 
normal.

*
În poienița din spatele casei se alintă o 

căprioară în lumina răsfirată a lunii. Și crește 
noaptea. Pădurile, de jur împrejurul satului, 
au adormit cu foșnet lin. Departe, broaștele 
orăcăie melodios la stele.

*
Îmi pregătesc CD-ul cu Iov în regia lui 

Sabin Popescu, unul din cei mai dăruiți cu 
har regizori ai teatrului românesc, Sabin 
Popescu, bănățeanul pe care Uniter-ul nu-l va 
premia atâta vreme cât premiază doar pe acei 
regizori care n-ar trebui să se îndepărteze 
de casă. Într-o Timișoară încă baroc 
multiconfesional, Sabin Popescu reușește 
un spectacol de excepție. „Un spectacol 

- după cum singur spune - ecleziastic, dar 
în spirit ecumenic. Pentru că acest spirit 
ecumenic este propriu orașului Timișoara.” 
Un spectacol care a cărui premieră a avut loc 
în Domul Romano-Catolic din Piața Unirii. 
Un spațiu pe care regizorul și l-a dorit 
pentru că „principala dimensiune a acestui 
spectacol este cea ecumenică, atâta timp cât 
în acest spectacol se întâlnesc logosul ebraic, 
destinul dramatic al minorității germane din 
Banatul secolului al XVIII-lea și cuvântul 
românesc al unui mare poet, Șerban Foarță, 
care a făcut o transpunere în versuri a Cărții 
lui Iov, o transpunere vizitată de îngeri.

*
Gheorghe Leahu, Artist Emerit la venirea 

la Timișoara, Artist al Poporului dacă ar 
fi rămas la București, îmi povestea odată 
că atunci când intenționează să-și încurce 
un amic îl întreabă ce-a mai citit recent. 
„Când însă vreau să-l înfund de-a binelea, 
îl întreb ce-a mai văzut la teatru. Dar și 
amicul mă încuie când îmi răspunde: «Ce 
să văd la teatru: Primăvara târzie? Nu-mi 
plac primăverile târzii! Oedip salvat? Cine 

vă pune să-l salvați când marele Sofocle l-a 
vrut tragic? Vijelie în crengile de Sassafras? 
Brr, ce lung titlu! Aud că acolo faceți... și 
vă mai jucați și de-a indienii... Scuză-mă, eu 
am familie. Regele moare? De moarte și de 
regi îmi arde mie? Totuși, îți promit c-am să 
viu la Acești îngeri triști, că-s nițel religios, 
precum și la Rața sălbatică, că-s vânător 
pasionat...” Anii au trecut, Sabin Popescu nu 
are astfel de amici.

Gheorghe Leahu, pentru dragostea și 
devotamentul cu care a slujit viața teatrului 
în Banat, teatrul timișorean s-ar cuveni să-i 
poarte numele. Dar pentru ca acest lucru 
să se întâmple, trebuie să mai așteptăm 
să ostenească invidia. Până atunci, să 
ne amintim mereu că acestui om Teatrul 
Timișoarei îi datorează onoarea de a deveni, 
la începutul anului 1971, Național.

*
S-a înnoptat de-a binelea. Prin salcia 

pârâului din dreptul ferestrei se răsucește, 
mlădios, fuiorul vântului de vară. Înainte de 
a adormi, A quoi ça sert d′aimer. Chiar așa: la 
ce-i bună iubirea? Ce viață a avut și această 
artistă mititică și firavă, care și-a strigat 
iubirile în auzul întregii lumi? Cântăreață pe 
care privind-o te întrebai: „Cum va cânta? 
Cum va reda ce simte? Cum vor putea ieși 
din pieptul ei plăpând marile tânguiri ale 
nopții?” Sacha Guitry era convins că „viața 
ei a fost atât de tristă, aproape prea frumoasă 
ca să pară adevărată.” Piaf...

 Vasile  toDi
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